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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunfullmäktiges protokoll är justerat, §§ 347-361 

Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 2023-12-11 

Anslaget sätts upp 2023-12-12 

Anslaget tas ned 2024-01-03 

Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 

 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunfullmäktiges protokoll är justerat. 

Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 2023-12-11 

Anslaget sätts upp 2023-12-19 

Anslaget tas ned 2024-01-10 

Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 

 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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Teckenförklaring 

X Visar att ledamot tjänstgjort under sammanträdet 

- Visar att ledamot/ersättare varit frånvarande under sammanträdet 

T Visar att ersättare tjänstgjort under sammanträdet 

N Visar att ersättare närvarat under sammanträdet 

Dessa tecken återfinns i den första kolumnen efter namnet. I den andra kolumnen antecknas under vilka 

paragrafer en person närvarat/tjänstgjort om han/hon inte har gjort det under hela sammanträdet. 

 

 

Ledamöter X/-   Ersättare T/N  

 Moderata samlingspartiet (M) 

Mats Gerdau X   Per Norling T § 356-377, § 

356-377 

Richard Herrey X   Elisabet Engström -  

Filip Wiljander  X   Filippa Althoff T § 339-355 

Eva Öhbom Ekdahl X   Johan Hiller T § 356-377 

Peter Zethraeus  X   Oskar Rosell T § 339-355 

Eivor Örenmark X   Pernilla Hsu Båberg T § 339-356, § 

357-377 

Oliver Rykatkin X  § 343-377 Noa Cortinez Samenius T § 339-356 

Cecilia Gardner Larsson -   Christina Rinman N  

Christina Ramm-Ericsson X    Christian Listérus T § 339-355, § 

356-377 

Mikael Sandström X   Camilla Boström N  

Helene Skantze -      

Andreas Brännström X  § 339-355    

Agnes Palinski X  § 357-377    

Anders Bruhn  X      

Tobias Nässén X      

Frank Svensson  X  § 357-377    

Asta Groth -       

Bo Bergkvist X      

Dominique Faymonville X      

Angela Berglund X      

 Centerpartiet (C) 

Johan Krogh X   Håkan Ekengren -  

Emma Eide  X   Birgitta Rönnqvist -  
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Hans Peters X   Caroline Westerståhl T § 339-377 

Christine Lorne X  § 339-    

Martin Hedman X  § -377    

  

Liberalerna (L) 

Gunilla Grudevall-Steen X   Charlie Hedhav -  

Monica Brohede Tellström X   Maria Lidzell N  

Martin Sääf X      

 Kristdemokraterna (KD) 

Karin Teljstedt X   
Martin Gunnesson N  

Anders Tiger X  
 

Jonathan Lindgren N  

 Socialdemokraterna (S) 

Johanna Kvist  X   
Lovisa Emanuelsson -  

Andreas Andersson  X   Anders Dorby T  

Gunnel Nyman Gräff  X   Moska Hassas T  

Espen Bjordal -   Emelie Norborg Friberg -   

Maria Raner X   Stefan Hult T  

Henrik Unosson X    Eva Berg Arbro T  

Majvie Swärd  X   Martin Hellströmer -  

Mattias Qvarsell  -      

Alva Dahn X      

Håkan Athari Håkansson -      

Henrik Frank X      

Helena Westerling -      

Magnus Duvnäs X      

 Nackalistan (NL) 

Konstantinos Irina X   Päivi Dahlin N  

Mikael Carlsson  X   Bosse Ståldal (-) N  

Lina Olsson  X   Annette Backlund -  

YuSie Rundkvist Chou  X   Maria Fernstedt (-) N  

Lamin Jatta Modigh X      

Christina Ståldal (-) X       

Kristina Granlund X      

 Sverigedemokraterna (SD) 

Esa Örmä X   Markus Wiechel -  

Leonid Yurkovskiy -    Danuta Knapp T  

Lars Alexandersson X      

Stephan Andersson  X      
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 Vänsterpartiet (V) 

Alena Jukic X    Johanna Carnvik Schöier -  

Lisa Rasmussen X   Emma Bonér -  

Tomas Ottosson X      

Jan Salomonsson X      

 Miljöpartiet (MP) 

Desha Svenneborg X   Andreas Jakobsen Rydstedt N  

Lisskulla Zayane X  § 339-375 Maria Bang T § 376-377 

Joel Lallerstedt X      
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§ 339  

Val av justerare 

Beslut 
Kommunfullmäktige uppdrar åt Hans Peters (C) och Henrik Unosson (S) att justera 

protokollet tillsammans med ordföranden. Justeringen äger rum den 11 december 2023 och 

den 19 december 2023. 

- - - - - 
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§ 340 KFKS-2023-01063 

Anmälningar från revisorerna, övriga anmälningar samt 

meddelanden och tillkännagivanden 

Beslut 

Anmälningar till kommunfullmäktige 2023-10-16 

Skrivelser från revisorerna 
Revisionsplan för Nacka Kommun 2023, Fastställd 2023-02-01, 

Uppdaterad 2023-11-22 

KFKS-2023-00904 

 

Övrigt 
Inga övriga skrivelser anmäldes 

 
 

- - - - - 
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§ 341 KFKS-2023-01286 

Enkel fråga – Registrering av Saltängens skola 
Enkel fråga från Andreas Andersson (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Den enkla frågan anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Enkel fråga 

 
- - - - - 
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§ 342 KFKS-2023-01285 

Enkel fråga – om inventering av kommunens 

skolenheter 
Enkel fråga från Jan Salomonsson (V) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Den enkla frågan anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Enkel fråga 

 
- - - - - 



 
15 (78) 

 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 343 KFKS-2023-00655 

Interpellation - Är du villig att be Trafikverket att skjuta 

på införandet av broavgift? 
Interpellation den 19 juni 2023 av Mikael Carlsson (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats 

Gerdau (M) 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Svar 

Interpellationen 

Protokollsanteckning 
Maria Raner lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Frågan om avgifter på Skurubron är högst relevant, den är också högaktuell eftersom 

avgifterna för överfart trädde i kraft den första oktober, för några veckor sedan. 

Konsekvenserna av att införa broavgift är förödande för den lokala trafiksituationen i 

Saltsjö-Boo.   

Det har visat sig att trots tidigare simuleringar och analyser har trafikintensiteten i 

tätbebyggda områden ökat så kraftigt att vi nu har passerat gränsen för vad som är 

hanterbart. Det har inte gjorts utredningar och åtgärder, vilket innebär att farhågorna som 

Socialdemokraterna reste redan 2009 har besannats. Det som nu har uppstått har inte 

funnits med i tidigare planer och analyser. Detta är ett nödläge, ännu mer förödande är det 

när regeringens och Moderaternas samarbetspartners på riksnivå uppmanar boende att ta 

smitvägen över gamla bron. Vi kräver att åtgärder för att förbättra trafiksituationen 

omedelbart vidtas! 

Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan: 

Till skillnad från Moderaterna är Nackalistan ett lyssnande parti som gärna samverkar med 

andra – på riktigt. Vi bjöd in till ett öppet samtal där alla idéer får komma fram, utan att 

utesluta något. Tanken är att vi tillsammans ska bolla fram ett antal förslag. Inte att 

Nackalistan ska servera en färdig lösning som Moderaterna och andra partier kan säga nej 

till. Om Moderaterna och dess stödpartier menar allvar med att man verkligen vill göra 

något åt broavgifterna, trots att man med öppna ögon skrev på avtalet och inte gjort något 

åt det under alla dessa år, så väntar vi oss att man snarast deltar i möte om bron som 

Nackalistan bjuder in till. 

Avgifterna på Skurubron har påverkat hela trafiksituationen i Boo negativt. Sträckan mellan 

Boo kommunalhus och påfarten till Värmdöleden i Skuru har fått betydligt försämrad 

trafikmiljö. Bevakade övergångsställen som fungerar som skolväg för många barn i området 
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har ersatts med ett obevakat övergångsställe. Detta övergångsställe ligger precis vid en ny 

komplicerad cirkulationsplats där många förare riskerar att missa övergångsstället. Någon 

vecka efter att avgifterna införts såg sig kommunen tvungen att placera ut tillfälliga gupp 

och hinder för att förbättra situationen för oskyddade trafikanter. Broavgifter på Skurubron 

var ett dåligt beslut. Att börja ta ut avgifter innan hela bron samt trafikplatserna är klara får 

en att undra om Trafikverket motarbetar nollvisionen. Nackalistan anser att hela vägnätet i 

Boo måste ses över och förbättras. De närmsta åren kommer tusentalet ytterligare 

trafikanter ta sig till och från Boo samtidigt som det även med den nya bron på plats flera 

gånger i veckan är långa köer för att ens komma på motorvägen. Här krävs det politiskt 

ansvar och politiker som inte ser politik som ett spel utan som verkligen vill förbättra 

situationen och företräda Nackaborna gentemot stat och region. 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet: 

Att broavgiften är oskälig råder det inget tvivel om. Staten ansvarar helt och hållet för 

brons fysiska och ekonomiska status och borde ha betalat för denna, inte minst med tanke 

på att man som Trafikverket gjorde, inte alls levde upp till det som stipulerades i avtalet för 

tidsstart av brobygget. Bygget startade inte i tid och staten kramade ur Nacka kommun 

kostnaden genom införande av från alla de från t ex Boo-området som dagligen behöver 

passera bron för att komma vidare i sin egen kommun. Redan i ett tidigt skede yrkade 

tidigare Nackalistan på att inte införa denna avgift utan gå vidare i förhandlingar med staten 

som ändå hade blivit tvungna att bygga en ny bro när den gamla inte höll för den ständigt 

ökande trafiken. Så blev det inte och NL mötte ett starkt motstånd från dåvarande alliansen 

som gick med på uppfyllande av avgiftstvånget. Kommunen, som har att värna om den 

egna ekonomin, hade inte heller skrivit någon klausul om vad som skulle hända om avtalet 

inte följdes av Trafikverket. Ännu en svag avtalsskrivning i Nacka.  

Nu verkar detta vara överspelat och möjligheterna uttömda vad gäller att i ett färdigt skede 

för bron få till en annan lösning. Eftersom NL konsekvent har varit emot införandet av 

broavgiften så är det svårt att förstå vad man skulle kunna vinna på ett förnyat försök i ett 

läge då t o m minoritetsalliansen som har försökt, inte har lyckats. Det står inte heller mer 

konkret hur man då skulle avse att gå fram och vad man skulle lägga på bordet i frågan. 

Boo-borna betalar både för bron och för de ökande trafikköerna i denna del. Andra delar 

av Nacka får sina faciliteter betalda genom allmänna skatteintäkter.  

 

- - - - - 
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§ 344 KFKS-2023-01010 

Interpellation – Om Nackas kvalitetsstyrning i 

hemtjänsten 

Interpellation den 16 oktober 2023 av Lisa Rasmussen (V) till äldrenämndens ordförande Tobias 

Nässén (M) 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Svar 

Interpellationen 

Protokollsanteckning 
Kristina Granlund lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan: 

Nackalistan vill att vi ska kunna erbjuda nackaborna både privat och kommunal hemtjänst, 

inte enbart privat hemtjänst som idag. Med kommunal hemtjänst får vi bättre koll på de 

verkliga kostnaderna inom äldreomsorgen. Annars finns just den risk som Vänsterpartiet 

påpekar i sin interpellation, att hemtjänsten är strukturellt underfinansierad och att 

ersättningsnivåerna är för lågt satta. Det i sin tur riskerar att inte bara leda till 

kvalitetsbrister, utan också undermålig arbetsmiljö som äventyrar personalens hälsa. Om 

hemtjänsten är underfinansierad ökar också risken för fusk. Vissa företag kan mer eller 

mindre känna sig tvingade att fuska med tidsrapportering och annat för att få det att gå 

ihop. Riskerna är extra stora att vi i Nacka drabbas av välfärdskriminalitet eftersom vi har 

många privata anordnare, inte bara inom äldreomsorgen utan också inom andra 

verksamheter. 

Nackalistan är ändå övertygade om att den stora majoriteten av hemtjänstföretagen sköter 

sina uppdrag väl. Just därför vill vi gärna komma åt de som fuskar så att det blir en 

konkurrens på lika villkor. Om vi i Nacka menar allvar med att bekämpa den sortens 

kriminalitet som drabbar välfärden, krävs att vi har tillräckligt med resurser så att 

tjänstemännen hinner med att granska och följa upp alla de företag vi anlitar, och att de vet 

vad de ska leta efter. Det räcker inte med att bara göra kreditupplysningar eller titta på 

inbetalda arbetsgivaravgifter. Det krävs helt andra metoder om vi verkligen vill få stopp på 

fusket.                                                                                                                                

- - - - - 



 
18 (78) 

 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 345 KFKS-2023-01106 

Interpellation - försäljningen av samhällsfastigheter till 

Rikshem 

Interpellation den 13 november 2023 av Johanna Kvist (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats 

Gerdau (M) 

Beslut 
Interpellationen bordlades. 

Handlingar i ärendet 
Svar 

Interpellationen 
 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 346 KFKS-2023-01108 

Interpellation - Vad händer med planerna för 

idrottskluster på Järlahöjden? 
Interpellation den 13 november av Mikael Carlsson (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau 
(M) 

Beslut 
Interpellationen bordlades.  

Handlingar i ärendet 
Svar 

Interpellationen 
 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  347 KFKS 2022-00729 

Begäran om entledigande från uppdrag som ledamot i 

fritidsnämnden från Asta Groth (M)* 

Beslut 
Begäran om entledigande beviljas. 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 

*Val av ny ledamot görs vid särskilt val för mandatperiod 2024-01-01 – 2024-12-31 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 348 KFKS-2023-00729 

Val av ledamot i Nacka Energi AB efter Karin Bürger för 

(L) t.o.m. 2024-04-12 

Beslut 
Till ny ledamot väljs Monica Björk (L). 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 349 KFKS-2023-00729 

Begäran om entledigande från uppdrag som ledamot i 

Nacka Energi försäljnings AB från Karin Bürger samt val 

av ledamot för (L) t.o.m. 2024-04-12 

Beslut 
Begäran om entledigande beviljas. 

Till ny ledamot väljs Monica Björk (L). 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - -  
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  350 KFKS 2022-00729 

Val av ersättare i överförmyndarnämnden efter Peter 

Wedel (L) t.o.m. 2026-12-31 

Beslut 
Till ny ersättare väljs Markus Clasén (L). 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

§  351 KFKS 2022-00729 

Begäran om entledigande från uppdrag som ledamot 

(M) i Nacka kommunfullmäktige fr.o.m. 2023-12-11. 

Beslut 
Kommunfullmäktige beviljar Asta Groth (M) begäran om entledigande och överlämnar 

ärendet till länsstyrelsen för ny sammanräkning. 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  352 KFKS 2022-00729 

Begäran om entledigande från uppdrag som ersättare 

(V) i Nacka kommunfullmäktige fr.o.m. 2023-12-11. 

Beslut 
Kommunfullmäktige beviljar Johanna Schöier (V) begäran om entledigande och 

överlämnar ärendet till länsstyrelsen för ny sammanräkning. 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  353 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

nämnden för arbete och försörjning fr.o.m. 2024-01-01 

t.o.m. 2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Oliver Rykatkin M Ruben Trossmark M 

Martin Sääf L Magnus Wakander M 

Gunnel Nyman Gräff S Ana Peric M 

Lars Flink M Håkan Ekengren C 

Christina Ramm-Ericsson M Stefan Eckardt KD 

Niclas Carlsson M Henrik Frank S 

Susanne von Tiedermann C Carmen Holm Nordquist S 

Stefan Hult S Imed Riahi S 

Yusie Rundkvist Chou NL Shahin Malak NL 

Lars-Åke Sandström V Louise Ollivier MP 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Oliver Rykatkin, ordförande M 

Martin Sääf, 1:e vice ordförande L 

Gunnel Nyman Gräff, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Lars Alexandersson SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  354 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

fritidsnämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Karin Teljstedt KD Marko Remö M 

Christian Listérus M Tim Sundberg M 

Moska Hassas S Margareta Hjelmstad M 

Ulrika Sunesson M Fredrik Henriksson C 

David Stenergard M Petter Strömberg L 

Emma Eide C Marie Larsson KD 

Anders Dorby S My Olsson S 

Helena Söderqvist NL Nikolaos Stark S 

Ric Segura Cuzner V Annette Backlund NL 

Arne Sköldén MP Teija Ek NL 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Karin Teljstedt, ordförande KD 

Christian Listérus, 1:e vice ordförande M 

Moska Hassas, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Esa Örmä SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  355 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

kulturnämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Monica Brohede Tellström L Albin Sundberg M 

Frank Svensson M Camilla Norberg M 

Mattias Qvarsell S Sara Meunier M 

Richard Wikström M Johan Berg C 

Vilma Mori Aguilar M Jimmy Eriksson L 

Annika Haglund C Rakel Friberg KD 

Ole Forsberg S Dominic McAleenan S 

Lamin Jatta Modigh NL Ewa Jäderberg S 

Fredrik Holmqvist V Shahin Malak NL 

Maria Bang MP Kristina Lundgren V 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Monica Brohede Tellström, ordförande L 

Frank Svensson, 1:e vice ordförande M 

Mattias Qvarsell, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Leonid Yurkovskiy SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  356 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till miljö- 

och stadsbyggnadsnämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 

2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Johan Krogh C Disa Påhlman Nilsson M 

Cecilia Gardner Larsson M Johan Hiller M 

Henrik Unosson S Oskar Rosell M 

Magnus Sjökvist M Henrik Ljungberg M 

Anna Carlsson M Caroline Westerståhl C 

Tim Sundberg M Linda Sterner Varnestig L 

Birgitta Berggren Hedin L Dick Larsson KD 

Anders Tiger KD Alva Dahn S 

Helena Westerling S Bertil Damberg S 

Thomas Josefsson S Caroline Dickson NL 

Lina Olsson NL Mikael Carlsson NL 

Rolf Wasteson V Erika Elisson V 

Sidney Holm MP Cornelia Böttiger MP 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Johan Krogh, ordförande C 

Cecilia Gardner Larsson, 1:e vice ordförande M 

Henrik Unosson, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Stephan Andersson SD 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  357 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

natur- och trafiknämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 

2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Peter Zethraeus M Christina Rinman M 

Jonathan Lindgren KD Bo Bergkvist M 

Lina Olsson NL Bo Hjertstrand M 

Anders Bruhn M Hans Peters C 

Fredrik Sillrén C Helena Håkansson L 

Maria Lidzell L Madeleine Wrang S 

Godwyll Osei-Amoako S Lena Emanuelsson S 

Björn Eckerman S Carin Larsson NL 

Farima Shabanzadeh V Magnus Liw NL 

Joel Lallerstedt MP Maria Österholm MP 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Peter Zethraeus, ordförande M 

Jonathan Lindgren, 1:e vice ordförande KD 

Lina Olsson, 2:e vice ordförande NL 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Esa Örmä SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  358 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

socialnämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Filip Wiljander M Camilla Boström M 

Martin Hedman C Simon Johansson M 

Maria Raner S Catharina Barkman M 

Andreas Brännström M Lena Palmqvist M 

Johan Norman L Virginija Danylaite Karrenbauer C 

Rebecka Hellström KD Carina Kopriwa L 

Maria Åberg S Håkan Athari Håkansson S 

Mikael Carlsson NL Kent Olofsson S 

Ebbe Lindström V Lars Karlsson S 

Lisskulla Zayane MP Maritta Kuosa NL 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Filip Wiljander, ordförande M 

Martin Hedman, 1:e vice ordförande C 

Maria Raner, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Stephan Andersson SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  359 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

utbildningsnämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 2024-12-

31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Eivor Örenmark M Bienvenue Kulaluka M 

Emma Eide C Henrik Holmquist M 

Andreas Andersson S Beatrice Lenkert C 

Per Norling M Douglas Hjalmarsson L 

Cecilia Wendt M Gabriella Eckardt KD 

Charlie Hedhav L Hina Khan S 

Maria Lagerroos KD Anders Achilles S 

Emelie Friberg S Ximena Narea Guzman V 

Eva Berg Arbro S Johan Murén NL 

Päivi Dahlin NL Leila Swartling MP 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Eivor Örenmark, ordförande M 

Emma Eide, 1:e vice ordförande C 

Andreas Andersson, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

Insynsplats 
Parti 

Danuta Knapp SD 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  360 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare samt presidium till 

äldrenämnden fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Tobias Nässén M Gun Lingbert M 

Håkan Ekengren C Eva Öbom Ekdahl M 

Espen Bjordal S Ingegerd Thorngren M 

Angela Berglund M Birgitta Rönnqvist C 

Patrik Gunnarsson M Henrik Lindberg KD 

Ingvar Eklund L Sven Olov-Carlsson S 

Ylva Jans KD Hanneli Lindholm S 

Lena Gonäs S Iréne Söderberg NL 

Maritta Kuosa NL Aase Havstad V 

Nancy Segura Cuzner V Per Chrisander MP 

 

Till presidium väljs nedanstående. 

Presidium 
Parti 

Tobias Nässén, ordförande M 

Håkan Ekengren, 1:e vice ordförande C 

Espen Bjordal, 2:e vice ordförande S 

 

Till insynsplatsen väljs: 

 

 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - -  

 

Insynsplats 
Parti 

Lars Alexandersson SD 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  361 KFKS 2022-00729 

Val av ledamöter och ersättare till 

Samordningsförbundet VärNa fr.o.m. 2024-01-01 t.o.m. 

2024-12-31 

Beslut 
Till ledamöter och ersättare väljs nedanstående. 

Samordningsförbundet VärNa 1 ledamot och 1 ersättare 

Ledamot 
Parti Ersättare Parti 

Filip Wiljander M Gunnel Nyman 

Gräff 

S 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

- - - - - 
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  362 KFKS 2023-00985 

Försäljning av kommunal fastighet i Älta 
Fastigheten Älta 9:150 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun ingår fastighetsöverlåtelseavtal med 

köparen avseende fastigheten Älta 9:150 i enlighet med bilaga 1 till fastighetsenhetens 

tjänsteskrivelse daterad den 19 oktober 2023. 

Under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut, ger kommunstyrelsen gruppchefen för 

mark- och fastighetsutveckling inom fastighetsenheten i uppdrag att för Nacka kommuns 

räkning underteckna fastighetsöverlåtelseavtal, köpebrev samt eventuellt övriga 

tillkommande 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun är lagfaren ägare till fastigheten Nacka Älta 9:150, med adress Ältavägen 

180. Fastigheten har lagts ut till försäljning på den öppna marknaden, enligt beslut i 

kommunstyrelsen den 26 oktober 2020. Den föreslagna köparen har lagt det högsta budet 

3 820 000 kronor. Ett förslag till fastighetsöverlåtelseavtal har tagits fram som kommunen 

nu ingår. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 339 

Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 19 oktober 2023 

1. Köpekontrakt med tillhörande bilagor  

2. Lista över inkomna bud  

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade avslag på kommunstyrelsens förslag.  

 

Johan Krogh (C) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag 

och förslaget från Tomas Ottosson. 

 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunfullmäktige hade 

beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  
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 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

Protokollsanteckning 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  

Att tomtstorleken omöjliggjorde styckning och fastighetspriserna sjunkit innebär att denna 

tomtförsäljning ger mindre intäkter till kommunen än vad som förutsågs 2020, då 

uppdraget gavs till fastighetsförvaltningsenheten. Tomten saknar utfart till kommunal gata, 

vilket innebär att utfart måste ske till Ältavägen. Det är en något sämre lösning då den är en 

statlig huvudled. 

Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 

Vänsterpartiet ser som vanligt att det är fördelaktigare att upplåta med tomträtt eller att 

marken inte nyttjas för bostadsändamål. Detta är ett vattensjukt läge som regelbundet 

översvämmas. Det finns en klimatanpassningsplan antagen i Nacka kommun och det finns 

allmän kunskap om de växande riskerna för skyfallsregn och översvämningar i Sverige. Den 

här marken är redan ofta vattensjuk och översvämmad, vilket innebär att den i praktiken 

fungerar som en extra reservoar för stora vattenmängder. Tillgång till mark som denna är 

enormt viktig för våra klimatanpassningsplaner, som förutsätter att vi har förberedda 

områden där vi kan ta hand om skyfallsregnets vatten på ̊ ett kontrollerat sätt. 
 

- - - - - 
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  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  363 KFKS 2016-702 

Tilläggsavtal IV till exploateringsavtal för del av Nacka 

strand Norra branten, Delplan 1, i Nacka kommun 
 

Ärendet utgick från dagens sammanträde.  
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  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  364 KFKS 2023-01020 

Revidering av taxa och införande av ny avgift för 

användning av offentlig plats för återvinningsstationer 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar följande: 

1. Taxa för användning av offentlig plats revideras genom att skrivelsen 

”återvinningsstationer” i punkt 2 under rubriken ”Ingen avgift tas för:” stryks. 

2. En ny avgift för upplåtelse av offentlig plats för återvinningsstationer införs. 

3. Från 1 januari 2024 antas en årlig avgift om 3 000 kr/återvinningsstation. 

4. För övrigt vissa språkliga justeringar i inledningen. 

Sammanfattning av ärendet 
I juni 2022 fattade regeringen beslut om en ny förordning avseende producentansvar för 

förpackningar. Förordningen innebär bland annat att kommunerna tar över ansvaret för 

insamling av förpackningsavfall från hushåll och samlokaliserade verksamheter från den 1 

januari 2024. De stationer som övergår till kommunen återfinns på både offentlig plats 

samt på privat och kommunal kvartersmark. 

I samband med kommunernas övertagande av ansvaret för återvinningsstationerna har en 

översyn av avgifter för användning av mark i kommunen gjorts där ambitionen är en rättvis 

prisnivå oavsett typ av mark. Kommunen har fram till nu haft ett undantag för 

återvinningsstationer i taxan för användning av offentlig plats. 

Vid framtagande av ny avgift har omvärldsspaning gjorts i andra kommuner som tar ut en 

avgift för upplåtelse av offentlig plats till återvinningsstationer, Norrköping och Norrtälje. 

Översynen har resulterat i ett förslag om att en avgift för upplåtelse av mark på offentlig 

plats för återvinningsstationer ska tas ut från 1 januari 2024. Den årliga summan föreslås 

blir 3000 kr/återvinningsstation, vilket harmoniserar med andra avgifter för 

markupplåtelser i kommunen. 

För övrigt är vissa språkliga justeringar aktuella i texten under rubrikens ”Dokumentets 

syfte”. 

Taxan för upplåtelse av offentlig plats ses årligen över i samband med mål och budget. 
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  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 341 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 19 oktober 2023 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret daterad den 17 november 2023 

Bilaga 1 Taxa för användning av offentlig plats, diarienummer KFKS2022-01137 

Bilaga 2 Förslag på ny Taxa för användning av offentlig plats 

Bilaga 3 Protokollsutdrag NTN-2023-00250 §169, 2023-10-17 

Yrkanden 
Peter Zethraeus (M) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – kommunstyrelsens 

förslag – och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckning 
Kristina Granlund och Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Det kommunala bolaget Nacka vatten och avfall (NVOA) tar över driften av 
återvinningsstationerna (ÅVS) 2024 och ska enligt lag gradvis införa fastighetsnära 
insamling av förpackningar (FNI) senast 2027. Det innebär även att behovet av mark till 
återvinning minskar eftersom de allra flesta tömningskärl då kommer att ske vid bostaden, 
med kärl på fastighetsägarens egen mark. Hyreskostnaden för den mark som NVOA 
behöver hyra av kommunen beräknas till enbart ca 15 000 kronor totalt. Det är 
felräkningspengar i de totala kostnaderna för förpackningsinsamlingen. Samtidigt noterar vi 
att FTI (Svenska Förpackningsinsamlingen AB) inte har behövt betala hyra till Nacka 
kommun tidigare, vilket är något märkligt. 
Nackalistan står fast vid vår ståndpunkt att kommunen ska få full kostnadstäckning för 
insamlingen av förpackningar, som ju ska finansieras av producentavgifter uttagna vid 
inköp av en viss artikel. Vi vill att alla kostnader för FNI separatredovisas av NVOA, så att 
det är möjligt att följa upp hur stor del av kostnaden som inte ersätts, vilket möjliggör för 
kommunen att fortsatt driva frågan mot staten och Naturvårdsverket. 
 

- - - - - 
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§  365 KFKS 2023–01047 

Styrdokument krisberedskap 2023 

Beslut 
Kommunfullmäktige antar Strategisk handlingsplan för krisberedskap 2023–2026, enligt 

bilaga 1 till tjänsteskrivelse daterad den 14 november 2023. 

 

Sammanfattning av ärendet 
För varje mandatperiod ska kommunen ta fram styrdokument för sitt arbete med 

krisberedskap, vilket framgår av Överenskommelse om kommunernas krisberedskap 2019–

2022 (förlängd till och med 31 december 2023) mellan Myndigheten för samhällsskydd och 

beredskap (MSB) och Sveriges Kommuner och Regioner (SKR). Överenskommelsen syftar 

till att öka samhällets krisberedskap på lokal nivå. 

I enlighet med överenskommelsen har kommunen upprättat styrdokumentet Strategisk 

handlingsplan för krisberedskap 2023–2026. Handlingsplanen beskriver hur kommunens 

arbete med krisberedskap är organiserat, hur risk- och sårbarhetsanalysprocessen fungerar 

och redogör för ambitionsnivåer gällande geografiskt områdesansvar samt vilka 

fokusområden som är prioriterade för Nacka kommuns krisberedskapsarbete under 

mandatperioden. 

Till kommunens styrdokument för krisberedskap Strategisk handlingsplan för 

krisberedskap 2023–2026 hör även Plan för extraordinära händelser samt Utbildnings- och 

övningsplan. 

Plan för extraordinära händelser syftar till att tydliggöra ansvar, organisation och funktioner 

för krisledningen på övergripande nivå. Utbildnings- och övningsplan underlättar för 

kommunen att på ett strukturerat sätt vidmakthålla och utveckla den egna organisationens 

kunskap och förmåga vad gäller krisberedskap och civilt försvar. 

Utöver dessa dokument finns även inom samma ramverk Reglemente för 

krisledningsnämnden samt en övergripande Risk- och sårbarhetsanalys, beslutade i 

november2022 respektive oktober 2023, den senare är redan inrapporterad till 

länsstyrelsen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november § 342 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 14 november 2023 

Bilaga 1, Strategisk handlingsplan för krisberedskap 2023–2026 

Bilaga 2, Plan för extraordinära händelser 2023–2026 

Bilaga 3, Utbildnings- och övningsplan 2023–2026 
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Yrkanden 
Filip Wiljander (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Andreas 

Andersson (S), Karin Teljstedt (KD) och Jan Salomonsson (V) bifall till kommunstyrelsens 

förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – kommunstyrelsens 

förslag – och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckning 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  

Det är utmärkt att styrdokumenten nu uppdateras och görs mer konkreta. Dokumenten 

syftar framåt – vad som behöver göras härnäst. Det är viktigt att påpeka att detta är utöver 

vad som redan gjorts. Exempelvis påpekar dokumentet att det finns ett behov att göra en 

genomlysning av hur vi prioriterar kring IT och el i händelse av en kris. Till detta kunde 

läggas vattenförsörjningen, som en livsviktig resurs för vilken det måste finnas tydliga 

prioriteringar. I och med den nödvattenplan som antagits har ett sådant arbete redan gjorts, 

och det är därför det inte finns med här. Men det förtjänar ändå att nämnas, bland annat 

eftersom vi kommer att behöva utvärdera de gjorda prioriteringarna när vi övat. 

Vi vill också framhålla en aspekt som behandlas mest indirekt i dokumenten. Kommunen 
har ett geografiskt ansvar, vilket innefattar saker som vi inte har administrativ jurisdiktion 

över, såsom Nacka sjukhus, lokaltrafikanläggningar med mera. Dessa saker är viktiga att 

beakta i vår planering. Vi ska samöva med regionen, vilket är bra, men det är ett så viktigt 

ansvar att det förtjänar att framhållas tydligt. Vi tar det ansvaret på stort ansvar. 

Som en del arbetet med beredskap behöver vi också planera för skyddade utrymmen, som 

komplement till skyddsrum. Detta skall vi ha i bakhuvudet vid vår stadsplanering, och det 

förtjänar därför att omnämnas i detta sammanhang. 

Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är bra att dessa dokument finns på plats och att kommunen har 
förbättrat arbetet med krisberedskap det senaste året. Vi tycker också att det är bra att 
kommunen nu arbetar med att krigsplacera personer och se över hur kommunen fungerar i 
krig och kris. Här gäller att leva efter devisen att ”hoppas på det bästa men planera för det 
värsta”. I arbetet med att öka krisberedskapen behöver vi ta med all kommunfinansierad 
verksamhet. Speciellt i en kommun som Nacka där mycket av verksamheten sköts av 
privata anordnare är det viktigt att få till ett bra samarbete som verkligen fungerar under 
kriser. 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet: 

Glädjande nog verkade det som att alla partier var lika övertygade om att det behövs denna 

styrning av krisberedskapen i Nacka med hänsyn till dels omvärldsoro och dels 

klimatpåverkan. I detta instämmer jag till fullo. Förhoppningsvis kommer de minskade 

resurserna till den nationella krishanteringen via Myndigheten för samhällsskydd och 

beredskap inte påverka Nackas egen krisberedskap i avsevärd riktning. Att nuvarande 
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regering nationellt dra ned på detta i denna tid verkar vara ett nackskott som inte gynnar 

landets eller kommuners egna beredskaper. 
 

- - - - - 
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§  366 KFKS 2023-01102 

Wallstreet Sverige 2025 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar om investeringsmedel för offentlig konst om totalt 3,5 
miljoner kronor. Beslutet är villkorat av att kommunstyrelsen i Nacka beslutar om att delta i 
festivalen Wallstreet Stockholm 2025.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har sedan år 2013 använt sig av arbetssättet Konsten att skapa stad som 

handlar om medskapande, konst, kultur och konstnärlig kompetens som resurser för ökad 

innovationskraft och hållbarhet i stadsutvecklingen. En rad olika projekt har genomförts. 

Hösten 2019 genomförde Nacka kommun Stockholmsregionens första festival för offentlig 

konst, WALLSTREET Nacka. Konstfestivalen WALLSTREET handlar om att konstnärer 

och grannar tillsammans skapar platser med betydelse. Konst är avgörande för stadens själ, 

dess samspel, identitet och attraktivitet. WALLSTREET Nacka följdes upp av 

WALLSTREET Stockholm under sommaren 2022. Sommaren 2025 genomförs 

konstfestivalen WALLSTREET för tredje gången nu på nationell nivå. Nacka kommun 

föreslås medverka i den kommande festivalen sommaren 2025, teckna medlemskap i den 

fristående ideella föreningen samt avtala om en Gold-ticket. Festivalen bygger på och 

förutsätter ett samarbete med och mellan deltagande kommuner och det privata 

näringslivet.  

Ett förslag till koncept för Nackas medverkan i festivalen 2025 har arbetats fram. Avsikten 

är att etablera ett nytt konststråk med utgångspunkt i platsens själ. Den primära 

inriktningen utgör från Saltsjöbanans sträckning genom kommunen, en världsunik resa 

genom Nackas historia, nutid och framtid.  

För Nacka kommun beräknas budgeten för genomförande av festivalen till cirka 6 miljoner 

kronor. Behov av investeringsmedel för konst uppskattas till 3,5 Mkr. För övriga 

projektkostnader avser projektet söka medel från kommunens framtidsfonder. Nacka 

kommuns medverkan i festivalens förutsätter att kommunstyrelsen i Nacka beslutar om att 

delta i festivalen WALLSTREET Stockholm 2025 och beslutar om investeringsmedel för 

konst i Nacka samt att projektet beviljas medel från framtidsfonderna. I de fall projektet 

inte beviljas både nödvändiga medel från framtidsfonderna och investeringsmedel kan 

kommunen inte medverka i festivalen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 343 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 13 november 2023 

Bilaga 1. WALLSTREET info kommun 
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Bilaga 2. Saltsjöbanan som konststråk. 

Yrkanden 
Lars Alexandersson (SD) yrkade avslag på kommunstyrelsens förslag. 

 

Monica Brohede Tellström (L) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (-), Desha 

Svenneborg (MP), Johan Krogh (C) och Frank Svensson (M) bifall till kommunstyrelsens 

förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag 

och förslaget från Lars Alexandersson.  

 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunfullmäktige hade 

beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Vi moderater uppskattar konst och kultur i den offentliga miljön och ser gärna fler 

satsningar för att utemiljön i Nacka blir trevligare och roligare med mer konst. De två 

tidigare Wall street-festivalerna 2019 och 2021 uppskattades av medborgarna och gav oss 

många nya konstverk, vi ser därför fram emot ytterligare en sådan och hoppas på en bred 

uppslutning i landet.  

Karin Teljstedt och Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för 

Kristdemokraterna:  

Alla är överens om att kommunens uppdrag är barnomsorg, skola och äldreomsorg. Varför 

ägnar vi oss då åt kultur? För att kulturen också är viktig i våra liv. Individens och gruppens 

bearbetning och förståelse av sin samtid är livsviktig. 

Och varför kan inte Nackaborna själva stå för kostnaden för sin kulturkonsumtion? Vi 

Kristdemokrater tycker nog att medborgarna i huvudsak kan göra det. Ett av våra 

argument för att sänka skatten är att möjliggöra för Nackaborna att själva styra sin 

kulturkonsumtion. Speciellt som behov och önskemål ser så olika ut. I respekt för 

människors olika preferenser sänker vi hellre skatten än försöker finansiera alla Nackabors 

olika önskemål när det gäller kulturkonsumtion och kulturutövning. 

Ett undantag är barnens konsumtion. Barn bör erbjudas ett rikt utbud av kultur att prova 

på. Där är också Nacka en oslagbar kommun med det rika utbud som erbjuds genom 

kulturskolechecken. Ytterligare ett undantag är att försäkra oss om att det finns lokaler för 

kulturutövning i Nackas olika stadsdelar. 
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Men i och med Wallstreet Sverige – för all del redan genom Wallstreet Stockholm – 

lämnade vi vårt kompetensområde Nacka och våra centrala uppgifter barnomsorg, skola 

och äldreomsorg. För oss är äldres väl och ve, och försäkran om barn har det bra, långt 

långt viktigare än att bidra till kultur i övriga Sverige. Sedan håller vi med om att projektet 

Wallstreet Sverige har förutsättningar att bli ett jätteintressant kulturprojekt. Det är det som 

gör det så svårt att leva efter våra principer. 

Henrik Frank lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Socialdemokraterna har länge drivit att en procent av exploateringskostnaden ska gå till 

konstnärlig utsmyckning i kommunen. Vi är positiva till att konsten får ta plats i det 

offentliga rummet. Samtidigt är det viktigt att konstnärernas frihet värnas och att deras 

förmåga att sätta ljuset på rådande maktstrukturer inte förhindras att som konstnär fritt få 

uttrycka sig och kritisera samtiden vi lever i är viktigt. Då Wallstreet handlar om att 

konstnärer skapar platser med betydelse som står för inkludering, värdeskapande och leder 

till destinationsutveckling anser vi att det är av yttersta vikt att det inte finns någon politisk 

styrning i projektet. 

Lamin Jatta Modigh och Konstantinos Irina lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan är försiktigt positiva till Wallstreet Sverige 2025, vi tycker dock att det är viktigt 
att noga följa vad detta kommer att kosta kommunen. Vi tycker att det är olyckligt att 
kulturnämnden inte getts möjlighet att yttra sig eller delta i beslutet kring detta. 
Kommunen måste lära sig av sina misstag från ”Wall Street Nacka”: framtida konstprojekt 
ska flyttas till kulturnämndens verksamhet, och de projekt som inte har konstnärlig 
öppenhet och armlängds avstånd från politiken ska det dras ned på. 

Att knyta Wallstreet Sverige 2025 till Saltsjöbanan kan väcka kritik hos många Nackabor 
som redan kämpar med Saltsjöbanan som är avstängd pga modernisering och planerad 
upphöjning vid Sickla samt med besvärliga byten i Slussen. 
 
Wallstreet Sverige 2025 bör bli ett tillfälle att satsa på konstnärer med anknytning till 
Nacka, inte minst för att kompensera för att Nackalistans förslag på kulturhus i 
Kvarnholmen/Finnboda/Henriksdal samt att tillhandahålla enstaka förenings- och 
kulturlokaler i kommundelen har röstats ner av den styrande alliansminoriteten. 

Jan Salomonsson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 

Som kommentar till det här beslutet om att finansiera Nackas deltagande i Wall Street 

Sweden vill Vänsterpartiet mana till fortsatt granskning av projektet. 

Den förra upplagan av festivalen drevs av en ideell förening, som ett sätt att säkerställa att 

inget olämpligt politiskt inflytande över det konstnärliga innehållet skulle förekomma. I det 

här avseendet finns utrymme för förbättring. Vi hoppas att Nacka den här gången ska ta 

något av ett steg tillbaka i föreningens arbete - inte för att försvaga deltagandet utan för att 

säkerställa att föreningens ansvarsposter inte i lika hög grad innehas av Nackas egna 
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tjänstepersoner. Det utgör fortsatt en risk för politisk styrning om föreningen i så stor 

utsträckning drivs av ett fåtal individer som alla arbetar för samma folkvalda. 

När det gäller hur de ekonomiska medlen används är det viktigt att den budget som finns 

för kommunikationstjänster kan begagnas mer effektivt. Ska man lägga en så stor andel av 

pengarna på att nå ut är det viktigt att man faktiskt gör det. 

Vänsterpartiet är positiva till att kommunen satsar på konst på offentlig plats. Våra 

betänkligheter kring det här projektet vilar ytterst på den betoning som görs på affärsnyttan 

för byggherrarna som deltar i festivalen. Om vi hade styrt kommunen hade kulturnämnden 

haft ansvar för offentlig konst, och satt upp andra målsättningar för det arbetet. 

Vi hoppas och föreslår att Nacka genom sitt deltagande som medlem i föreningen ska 

verka för dess reella obundenhet och för att de anslagna medlen ska användas klokt. 

Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Medverkan i Wallstreet är ett sätt att synliggöra kultur och gestaltning i offentliga 
livsmiljöer och Miljöpartiet välkomnar Nackas medverkan. Samtidigt vill vi ta ett större 
grepp kring våra gestaltade livsmiljöer och se mer konst i våra offentliga rum i olika 
permanenta former. Vi vill ha mer konst i lokalsamhället och att en procent vid ny-, om- 
och tillbyggnader ska gå till att förse offentliga utrymmen med konst eller gestaltning 
genom att lyfta in detta vid markanvisningar och i exploateringsavtal. 

 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet:  
I denna fråga noterar jag tre plus och ett minus som resultat. Plus för deltagande i denna 

version av Wall Street i samverkan med andra kommuner. Plus också för att Nacka 

fortfarande är en kommun som satsar på kultur i en tid då många kommuner sparar in t o 

m på sina kulturskolor. Ytterligare ett plus för att man som kommun denna gång verkar ha 

kommit bort från det alltför nära bandet mellan politiken och kulturens öppenhet. Minus 

blir det däremot för att det inte är den nämnd som borde driva och ansvara för detta som 

rattar projektet. Obegripligt nog är det kommunstyrelsen som centraliserar kulturen på 

detta sätt och ansvarar för utförande och verksamhet. Sedan har jag en liten undran – när 

kommer man att renovera det nu slitna vattentornet som är ett landmärke och konstverk i 

Nacka och som t o m finns i porslinsutförande? Det vore en välkommen insats så att det 

inte bara blir nya konstverk utan att Nacka också värnar de gamla.  Bifall till förslag till 

beslut. 

- - - - - 
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§  367 KFKS 2023-00414 

Motion – Demokratiska politikerbeslut ska gälla om 

skolor ska läggas ned eller startas upp 
Motion den 24 april 2023 av Christina Ståldal (-) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutade att kommunstyrelsen alltid ska följa kommunallagen och 
inte delegera beslut om skolverksamheters omfattning eller kvalitet till utskott eller annan.   

Kommunfullmäktige noterade att förvaltningsrätten i Stockholm i en ny dom klargjort att 
rektorsbeslut om avveckling av lokaler i Saltängens skola var ogiltigt. Kommunfullmäktige 
noterade vidare att frågan om Saltängens skola ska behandlas på kommunstyrelsens 
sammanträde 18 december och då bli föremål för politiskt beslut.   

Därmed är motionen färdigbehandlad.  

Sammanfattning av ärendet 
I motionen föreslås en organisatorisk förändring i delegationsordningen för rektorer så att 

alla beslut om skolors nedläggningar eller nystartande tas i demokratisk ordning av 

fullmäktige. Kommunstyrelsen remitterade motionen till val- och demokratinämnden och 

till kommunstyrelsens verksamhetsutskott. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 23 oktober 2023 § 316 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 26 september 2023 (korrigerat  
diarienummer; från KFKS 2023-00462 till KFKS 2023-00414)  
Bilaga 1 Motion – Demokratiska politikerbeslut ska gälla om skolor ska läggas ned eller 

startas upp 

Yrkanden 
Desha Svenneborg (MP) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Johanna Kvist 

(S), Jan Salomonsson (V), Monica Brohede Tellström (L), Mikael Carlsson (NL) och Johan 

Krogh (C), på ändringsförslag: 

”Kommunfullmäktige ska besluta att kommunstyrelsen alltid ska följa kommunallagen och 

inte delegera beslut om skolverksamheters omfattning eller kvalitet till utskott eller annan. 

Därmed är motionen färdigbehandlad.”  

 

Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Monica Brohede Tellström (L) och Johan 

Krogh (C), tillägg till Desha Svenneborgs ändringsförslag: ”Kommunfullmäktige noterar att 

förvaltningsrätten i Stockholm i en ny dom klargjort att rektors beslut om avveckling av 

lokaler i Saltängens skola var ogiltigt. Kommunfullmäktige noterar vidare att frågan om 
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Saltängens skola ska behandlas på kommunstyrelsens sammanträde 18 december och då bli 

föremål för politiskt beslut. Därmed är motionen färdigbehandlad.” 

 

Christina Ståldal (-) yrkade bifall till motionens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – förslaget från Desha 

Svenneborg, förslaget från Mats Gerdau och förslaget från Christina Ståldal. 

 

Ordföranden ställde först kommunstyrelsens förslag mot avslag – och fann att 

kommunfullmäktige hade beslutat att avslå kommunstyrelsens förslag.  

 

Ordföranden ställde sedan Desha Svenneborgs ändringsyrkande mot avslag – och fann att 

kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med ändringsförslaget. 

 

Ordföranden ställde sedan Mats Gerdaus tilläggsyrkande mot avslag – och fann att 

kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med tilläggsförslaget.  

 

Ordföranden ställde slutligen Christina Ståldals förslag mot avslag – och fann att 

kommunfullmäktige hade beslutat att avslå förslaget.  

 

Ordföranden konstaterade slutligen att kommunfullmäktige beslutat i enlighet med 

ändringsyrkandet från Desha Svenneborg samt tilläggsyrkandet från Mats Gerdau.  

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Sedan 2010 har Saltängens och Duvnäs skolor fungerat som en skolenhet, Saltsjö-Duvnäs 

skola, med gemensam ekonomi, ledning och antagning av elever. Mot detta har ingen 

invänt under 13 år. Rektor beslutade i mars 2023 att avveckla lokalerna i Saltängen 

eftersom elevantalet minskat. Ett beslut som vid tidpunkten bedömdes vara ett 

rektorsbeslut men som efter överklagande till förvaltningsrätten visade sig vara ett beslut 

som måste tas av politiken. Vi har därför snabbt fört frågan till kommunstyrelsen för 

beslut.  

Vi i Alliansen säger nej till nedläggningen. I stället vill vi se över skolorganisationen på hela 

östra Sicklaön där många skolplatser är tomma och vi behöver få en helhetsbild. Vi  vill 

bevara små skolor eftersom de uppskattas av många föräldrar och elever och vi ger den 

kommunala skolorganisationen Välfärd Skola i uppdrag att ta fram en strategi för hur små 

skolor ska kunna utvecklas med kvalitet och ekonomi i balans. Vi såg också en risk i att en 

flytt av eleverna från Saltängen till Duvnäs skulle leda till att Duvnäs skulle nå 

kapacitetstaket med en gång och bli bland de trängsta i Nacka.  
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Nacka ska erbjuda de bästa utbildningsmöjligheterna för alla elever och då behövs ett brett 

utbud av skolor. Nu får Saltängens skola möjlighet att utvecklas. Vi hoppas att det nu blir 

lugn och ro i verksamheten och fullt fokus på alla barns rätt att lyckas i skolan.   

Johan Krogh och Emma Eide lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  

I mars 2023 beslutade rektor att avveckla lokalerna i Saltängens skola eftersom elevantalet 
minskat. Ett beslut som vid tidpunkten bedömdes vara ett rektorsbeslut men som efter 
överklagande hos förvaltningsrätten visade sig vara ett beslut som måste tas av politiken.  
 
För oss i Centerpartiet är det viktigt att den tjänsteperson som har mandat att fatta ett 
beslut också får göra det, utan att politiker lägger sig i och försöker detaljstyra 
verksamheten.  När det däremot stod klart att det inte var ett beslut för rektor att fatta bad 
vi om mer och grundligt underlag för att själva kunna bilda oss en uppfattning och ta 
ställning. I det underlaget visade det sig att rektorns bedömning och vår bedömning av 
situationen inte var den samma och att vi därför valde att avslå tjänstepersonernas förslag 
till beslut om avveckling av Saltängens skola.  
 
Viktigt att komma ihåg är att vi under det dryga halvår som gått från det att rektor tog 
beslutet har lyssnat på argument både från missnöjda föräldrar och närboende, såväl som 
rektor och lärarkollegiet. Men det är inte förens nu, när vi fått ett komplett underlag att ta 
ställning till, som vi deklarerat en ståndpunkt i ärendet och därmed tagit ett beslut. Ett 
beslut om att låta Saltängens skola vara kvar. 
 

Monica Brohede Tellström lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  

Liberalerna är väldigt ödmjuka inför att beslutsprocessen inte varit korrekt, Saltängens och 

Duvnäs skolor har under många år betraktats som en skola med utspridda lokaler både i 

skolvalet och i kvalitetsredovisningar av olika slag, men nu när domstolen fastslagit att de 

måste betraktas som två olika skolor är det självklart att vi omedelbart följer domstolens 

beslut.  

Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Socialdemokraterna delar motionens intentioner – beslut om skolnedläggningar alltid ska 

fattas politiskt. Vi har i snart ett år kämpat för att politiskt ansvar ska tas i den aktuella 

frågan om nedläggningen av Saltängens skola. Vi har bland annat lagt fram ett 

politikerinitiativ om att beslut ska fattas av kommunstyrelsen om skolan ska läggas ned. 

Tyvärr tog inte den moderatledda alliansen sitt ansvar utan röstade ned vårt initiativ i 

kommunstyrelsen i juni 2023. 

Så sent som i början av december var den moderatstyrda minoriteten för att lägga ner 

skolan men nu kan elever och föräldrar andas ut. Saltängens skola blir kvar och det är ett 

otroligt glädjande besked. Om det inte hade varit för föräldrarnas engagemang och en aktiv 

opposition hade Saltängens skola lagts ned redan vid årsskiftet. Att Saltängens skola blir 

kvar är ett bra beslut för barnen. 
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Mikael Carlsson och Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan stödjer intentionerna i motionen och anser precis som motionären att 
nedläggningar och öppnande av skolor är politiska beslut. Däremot har vi inte sagt att 
uppstart av nya skolor behöver beslutas av kommunfullmäktige. 
Nackalistan lämnade redan under våren 2023 in ett politikerinitiativ till kommunstyrelsen 
för att ändra delegationsordningen så att geografiska omlokaliseringar av skolelever räknas 
som ”större verksamhetsförändringar” vilket kräver politiska beslut.  
För Nackalistan har det varit glasklart att lagen föreskriver detta, och att skolledare inte 
själva kan fatta beslut om nedläggningar av skolor. 
I december i år kom en vägledande dom från förvaltningsrätten som fastslår att geografiska 
lokalförändringar för elever är politiska beslut som inte får delegeras till skolledare. Domen, 
som fastslår att Nackalistans tolkning av lagen är korrekt, medför att denna motion samt 
även Nackalistans politikerinitiativ blir överflödiga eftersom lagstiftningen står över 
kommunala styrdokument. Det finns dock anledning att göra en översyn av kommunens 
styrdokument som gäller för skolans verksamhet. Det är angeläget att säkerställa att såväl 
kommunalpolitiker, tjänstemän och skolledare känner till vilka befogenheter och 
skyldigheter som lagen medför, i syfte att förhindra att fler ogiltiga beslut fattas i framtiden, 
till exempel gällande lokalförändringar i skolan. 

Jan Salomonsson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 

Vänsterpartiet vill gratulera den föräldragrupp som arbetat så hårt för att förmå kommunen 

att se till barnens bästa till den här segern. 

Vår prioritering nu är att de insatser som görs faktiskt åtgärdar de hot som redan nu och i 

framtiden föreligger mot stabiliteten och gångbarheten hos den här verksamheten och 

andra skolor med liknande förutsättningar. Vi hoppas och förutsätter att alliansstyrets 

åtgärdsförslag verkligen ska kunna resultera i att fortsatt kommunal drift av mindre skolor i 

Nacka vilar på en stabil grund, och vi ser fram emot att få gratulera Verksamhet skola till 

en god strategi. Finner vi det nödvändigt under arbetets gång kommer vi naturligtvis göra 

egna inspel och lägga egna förslag. I bästa fall kan föräldrar till elever slippa ta så här stort 

ansvar för skoldriften i kommunen framöver. 

Det är såklart skönt för alla att den här utdragna tvisten har lösts, och vi är optimistiska och 

förväntansfulla avseende den översyn av förutsättningarna för ekonomiskt gångbar drift av 

små skolor i kommunen som utlovats. 

Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet har länge lyft att vi tycker det är oacceptabelt att kommunen bryter mot 
kommunallagen och delegerar bort beslut som enligt lag ska fattas politiskt. Vi hade därför 
redan i kommunstyrelsen ett yrkande för att förtydliga detta där vi också hänvisar explicit 
till skrivningen i lagen. Och äntligen, efter att vi sagt detta i 10 år, så blir det nu en ändring i 
delegationsordningen! Vi ska helt enkelt inte kunna hamna i lägen där stora beslut delegeras 
bort från kommunstyrelsen. Att det är förödande för demokratin och tilltron till såväl 
kommun som förtroendevalda har vi sett inte minst under året i fallet med Saltängens 
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skola. De stora besluten måste vara politiska, med möjlighet till korrekta underlag och 
insyn. 

 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet:  
Det gläder mig att minoritetsalliansen och därmed Nacka kommun nu väljer att följa lagen i 

frågan om nedläggning av Saltängens skola. Inför risken att förlora majoritet i denna fråga 

och den nesa det skulle innebära och risk att förlora värdefulla röster så kastar alliansen in 

handsken i sista minuten med ett nytt förslag till beslut. Man får hoppas att det inte bara 

handlar om risk att förlora röster i området utan också den demokratiskt viktiga aspekten. 

Om skillnaden mellan tjänstepersonsrollen och rollen som valbar politiker som har de 

senare att stå till svars i val och för beslut. Skolfrågor som denna är bland de mest viktiga 

besluten som en kommun och politiker har att fatta.   

Jag som politiker är förstås glad över förändringen av beslut. Glad över att alla aktiva 

föräldrar och elever fick rätt till slut. Även mindre skolor måste få finnas och kommunen 

måste organisera sin skolorganisation efter detta. Att inte medborgarna skulle få vara med 

och kunna påverka besluten demokratiskt i denna fråga vore absurt. En icke-valbar 

tjänsteperson har i denna fråga en helt annan roll och inte den överblick över hela Nacka 

och ansvar inför väljarna som en politiker har. Tanken att delegera det ansvaret visar på en 

politisering av tjänsteopersonsfunktionen vilket strider mot svensk författning vilket nu 

även Förvaltningsdomstolen verkar ha kommit fram till. Jag håller inte med de alliansröster 

som tycker att det är bra att testa lagen i många frågor. Strävan som kommun, med ett stort 

antal anställda jurister, borde vara att inte riskera att hamna utanför lagens råmärken utan 

vara ett gott föredöme för Nackas medborgare vad gäller laglig följsamhet.  



 
52 (78) 

 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  368 KFKS 2023-00413 

Motion – Återuppta samverkan kring våld i nära relation 
Motion den 24 april 2023 av Desha Svenneborg (MP) m.fl. 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete inom socialnämndens och 

äldrenämndens ansvarsområde som uppfyller förslagens intentioner i motionen. Motionen 

är med det färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I en inkommen motion från Miljöpartiet föreslås två åtgärder i syfte att samverka med 

andra myndigheter och kommuner i arbetet med våld i nära relationer (ViNR). 

Motionärerna föreslår att Nacka kommun ska verka för att återuppta den samverkan som 

tidigare funnits mellan socialtjänst, kvinnojour, polis, åklagare och sjukvård. Vidare föreslås 

att kommunen ser över möjligheten att samverka med andra kommuner i arbetet med 

ViNR. 

Socialnämnden och äldrenämnden har utrett förslagen och bedömer att nuvarande 

samverkansformer fyller intentionerna i förslaget i motionen. Nämnderna anser därmed att 

motionen är färdigbehandlad. 

Juridik- och kanslistaben instämmer i Socialnämndens och Äldrenämndens bedömning att 

det redan pågår ett arbete inom nämndernas ansvarsområde som uppfyller förslagens 

intentioner i motionen. 

Utifrån ovan föreslår Juridik- och kanslistaben att kommunfullmäktige beslutar att 

motionen därmed är färdigbehandlad. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 23 oktober 2023 § 315 

Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben den 15 september 2023  

Bilaga 1 Motionen (MP) 

Bilaga 2 Protokollsutdrag ÄLN 

Bilaga 3 Tjänsteskrivelse från äldrenämnden 

Bilaga 4 Protokollsutdrag SOCN 

Bilaga 5 Tjänsteskrivelse från socialnämnden 

Yrkanden 
Filip Wiljander (M) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns ett förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag – 

och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Tillsammans kan vi förebygga och bekämpa våldet. Allt för många får inte leva ett liv fritt 

från våld och förtryck. Inte enbart de som direkt är utsatta för våld drabbas, utan också 

nära och kära, vänner och kollegor, och dessutom förstärker det de dåliga normer som 

finns i samhället. Det är bra, och positivt, att vi gemensamt tar oss an denna fråga. Det är 

heller inte isolerat till just våld mot kvinnor, utan också mot barn, hedersrelaterat förtryck, 

könsstympning eller tvångsäktenskap. 

 

Motionärerna vill med sin motion att kommunen socialtjänst ska samverka med bl.a. 

kvinnojour, polis, åklagare och sjukvård, och med andra kommuner. Självklart ska vi göra 

det, och därför gör kommunen också just det i dag. Den här samverkan fanns faktiskt 

redan när Miljöpartiet skrev motionen i april 2023, och därför ser motionssvaret ut som det 

gör. Det är inte så att, det som MP skriver i en protokollsanteckning till KS den 23 oktober 

2023, att det nu ”verkar fungera bättre” än när motionen skrevs. Det är helt enkelt så att 

man har lagt en motion om att starta upp en samverkan som redan fanns, och att man nu 

försöker motivera varför man lade en motion om någonting som redan finns. 

 

Både Nackalistan och Miljöpartiet skrev också den 23 oktober i protokollsanteckningar till 

detta ärende att man skulle vilja se att kommunen tecknar ett idéburet offentligt 

partnerskap med Kvinnojouren. Dagen efter beslutade vi på socialnämndens sammanträde 

om just detta, och när man skrev dessa protokollsanteckningar från MP och NL så fanns 

alltså redan skrivelser om detta ute. Och där är MP och NL invalda. 

 

Det är bra att vi är eniga i att vi tillsammans kan förebygga och bekämpa våldet. Om Nacka 

ska vara en möjligheternas kommun, Sveriges bästa kommun att växa upp i och en 

kommun där vi tar hand om varandra, ja då måste vi se till att förhindra våld i nära 

relationer. 

 

Maria Raner lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Socialdemokraterna anser att det är mycket viktigt att arbeta mot mäns våld mot kvinnor 

och hedersrelaterat våld i vår kommun. Vi ser positivt på att det finns en samordnare som 

stödjer samverkan internt och externt i Nacka. 

Vi anser att det är särskilt viktigt att arbeta tillsammans med andra myndigheter och 

kommuner för att bekämpa våldet. Även organisationer så som kvinnojourerna och 

föreningen Storasyster är viktiga i det här arbetet och kommunen behöver ha en bra 

samverkan även med dessa. Vi välkomnar därför förslaget om att Nacka kommun ska 
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verka för att återuppta samverkan med andra myndigheter och kommuner. Vi anser också 

att det är viktigt att utvärdera samverkansarbetet regelbundet för att säkerställa 

effektiviteten och identifiera eventuella områden som behöver förbättras. 

Socialdemokraterna ser fram emot att fortsätta arbeta tillsammans med andra aktörer och 

kommuner för att förebygga och bekämpa mäns våld mot kvinnor och hedersrelaterat våld 

i vår kommun. 

YuSie Rundkvist Chou och Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan noterar att samverkan nu verkar fungera bättre. Men det är viktigt att 
aktörer som kvinnojouren får långsiktigt hållbara förutsättningar. Vi skulle därför vilja att 

kommunen undersöker möjligheterna att teckna ett avtal om idéburet offentligt 

partnerskap (IOP) med kvinnojouren. Vi tycker att det avtal som man tecknat med 

kvinnojouren är bra och ett steg i rätt riktning för att ge ideella organisationer som gör 

viktiga arbeten långsiktiga spelregler. 

Vi skulle även gärna se att Nacka deltar i projektet Systematisk uppföljning: kvinnofrid 

anordnat av Sveriges kommuner och regioner (SKR). Det heter Kvinnofrid men omfattar 

alla våldsutsatta vuxna. Nacka anmälde sig en gång i tiden men skickade aldrig in någon 

data. 

Lisskulla Zayane lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet tackar för svaret på motionen och noterar att samverkan nu – till skillnad från 
när vi skrev motionen – verkar fungera bättre. Samtidigt konstaterar vi att vi länge har ett 
stort behov av att ge aktörer som kvinnojouren möjligheter och förutsättningar att verka 
långsiktigt, även under formen av IOP- avtal (idéburen offentligt partnerskap). Vi 
välkomnar det beslut som nu fattats även här. 

 
 

- - - - - 
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§  369 KFKS 2023-00286 

Motion – Satsa på seniorboende i Jaktvarvsområdet 
Motion den 20 mars 2023 av Christina Ståldal (-) 

Beslut 
Kommunfullmäktige konstaterar att boendeformen seniorbostad redan ryms inom den 

markanvändning som föreslås i uppdraget för planarbetet. Exploatören har ännu inte tagit 

ställning till val av boendeform för området och kommunfullmäktige bedömer att det inte 

finns skäl att på detaljnivå styra vilken boendeform som ska tillåtas i befintlig bebyggelse. 

Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen föreslås att satsa på ett seniorboende i Jaktvarvsområdet. Motionen har 

remitterats till miljö- och stadsbyggnadsnämnden, äldrenämnden och kommunstyrelsen. I 

motionen föreslås att den nuvarande planen som ska ut på samråd 2 ses över och 

omarbetas från grunden, att behov av ett seniorboende i Jaktvarvets gamla fastighet utreds 

som ett alternativ och att en undersökning görs för att undersöka byggherrars intresse för 

en satsning på seniorboende på denna plats 

Aktuell fastighet för Jaktvarvsområdet ägs av en privat fastighetsägare. Verksamheten som 

bedrivs sker genom arrende men där fastighetsägaren inte har för avsikt att långsiktigt 

bedriva varvsverksamhet. Det finns vidare ett pågående detaljplanearbete för det aktuella 

området där bostadsändamål anges som det huvudsakliga syftet i framtaget start-PM. 

Planen är dock för närvarande vilande på exploatörens begäran. Exploatören har inte tagit 

ställning till val av boendeform för området ännu, detta kommer klarläggas när 

detaljplaneprocessen är avslutad i samband med att genomförandeskedet inleds. Både 

miljö- och stadsbyggnadsnämnden och äldrenämnden lyfter att seniorbostäder tillhör den 

reguljära bostadsmarknaden vilket innebär att boendeformen ryms inom ramen för 

detaljplaneförslaget. 

I enlighet med miljö- och stadsbyggnadsnämndens synpunkter bedömer juridik- och 

kanslistaben att det inte finns skäl att detaljstyra detaljplanens bestämmelser till att endast 

tillåta seniorbostäder i befintlig bebyggelse. Juridik- och kanslistaben bedömer att motionen 

därmed kan anses färdigbehandlad med noteringen att seniorbostäder ryms inom den 

föreslagna markanvändningen i det pågående detaljplanearbetet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 23 oktober 2023 § 314 

Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 18 september 2023 

1. Motionen 
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2. Protokollsutdrag från äldrenämnden 2023-05-31, § 58 

3. Tjänsteskrivelse från äldreenheten daterad 2023-05-23 

4. Protokollsutdrag från miljö- och stadsbyggnadsnämnden 2023-06-21, § 119 

5. Tjänsteskrivelse från planenheten daterad 2023-06-02 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (-) bifall till 

kommunstyrelsens förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns ett förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag – 

och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckning 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Nackalistans protokollsanteckning i KS behöver kommenteras. Man tvår sina händer vad 

det gäller det tidigare planförslaget för Jaktvarvet och menar att man med sitt ståndtagande 

i Natur och trafiknämnden 2022 röstat avslag på planen i Jaktvarvet, medan alliansen röstat 

bifall. Men Natur och trafiknämnden bedömer trafik, parkering, dagvatten, park etc, inte 

bebyggelse och gestaltning i övrigt. Än mindre boendeform. 

Följer man ärendet bakåt i tiden blir det ännu märkligare. När Start-PM togs för Jaktvarvet 

i 2020, tecknade Nackalistans Mikael Carlsson till protokollet: Detta är ett fint område och 

jag är övertygad om att den planerade bebyggelsen kommer bli väldigt attraktiv”. I samma 

beslut lät Alliansen teckna att: ”En viktig ingång i hela projektet är att det ställs höga krav 

på både gestaltning och volym. Området är känsligt och hänsyn måste således tas till 

omgivningens förutsättningar vid detaljplaneringen”. När Principöverenskommelsen togs 

med Genova i januari 2022, yrkade NL återigen bifall och tecknade till protokollet att: 

”Nackalistan (är) ändå positiv till förslag till beslut om bostadsbyggande” 

Inte heller fanns något avståndstagande från Nackalistan när Miljö och 

Stadsbyggnadsnämnden skickade projektet på samråd i juni 2022.  

Vi Moderater är redo att ta ansvar i Jaktvarvsfrågan när fastighetsägaren återupptar 

planarbetet, vi lyssnar på de boende, men vi tar också ansvar för helheten. Vi vill se en bra 

utveckling av Jaktvarvet, där marken saneras, allmänheten ges tillgång till kajområdet och 

där vi kan säkra upp båtplatser. Vi vidhåller ställningstagandet från 2020 om att gestaltning 

och volym är viktigt, oavsett boendeform. Vi duckar inte ansvaret som Nackalistan gör. 

 

Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Fastighetsägaren meddelade i slutet på maj 2023 att byggplanerna läggs på is. Sannolikt 
beror det på de många kritiska synpunkterna på planen från de kringboende i kombination 
med den vikande fastighetsmarknaden. Därmed är motionen inaktuell, varför vi valt att inte 
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stödja den. 
På grund av de många bristerna i samrådsförslaget, yrkade Nackalistan (NL) redan 2022-
09-20 på att natur- och trafiknämnden skulle avstyrka detaljplanen. NL, S och MP röstade 
för att avstyrka planen. M, KD, L och C röstade i stället för att nämnden skulle tillstyrka 
detaljplanen. 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet: 

Tjänstehandlingen förklarar svårigheten i att besluta om ett seniorboende på denna mark. 

Det utesluter inte att kommunen mycket väl kan driva den idén gentemot byggbolaget och 

förhoppningsvis få gehör för detta. I denna del av kommunen är andelen äldre invånare 

mycket hög och ett seniorboende på denna plats skulle säkert vara ett mycket välkommet 

tillskott på samma sätt som t ex det är i Kils gård och kommande projekt vid Hasseludden 

och Sarvträsk. Fler seniorboende behövs och det är viktigt att etablera dem i många 

närområden till de äldre så att man fortsatt kan ha en miljö där man känner sig hemma. 
 

- - - - - 
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§  370 KFKS 2023-00193 

Motion – Stoppa Östlig förbindelse 
Motion den 20 februari 2023 av Alena Jukic m.fl., (V) 

Beslut 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen. Huvudskälet till avslaget är att Östlig 

förbindelse utgör en regionalt och nationellt angelägen infrastruktur som på längre sikt 

gynnar stadsutvecklingen samt kommunens och regionens utveckling i stort. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna yrkar att kommunen officiellt uttalar att Östlig förbindelse inte bör byggas 

och att kommunen tar initiativ till att riksintressepreciseringen upphävs. 

Motionen har remitterats till natur- och trafiknämnden och kommunstyrelsen via 

kommunstyrelsens miljöutskott och kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott. 

Östlig förbindelse är en föreslagen trafiktunnel för väg-, buss- och spårtrafik under 

Saltsjön. Trafiktunneln skulle binda samman söder och norr och sluta vägringen runt 

Stockholm samtidigt som tvärspårvägen från Sickla till Värtan skulle förlängas. Föreslagen 

sträckning var från Södra länken vid Sickla till Norra länken strax väster om trafikplats 

Värtan. Länken föreslogs gå i berget under Saltsjön utan intrång i Nationalstadsparken. En 

ny nationell transportplan presenterades av regeringen den 31 maj 2018 och Östlig 

förbindelse ingår inte i den. Trafikverket har därför avvecklat projektet Östlig förbindelse. 

Östlig förbindelse är dock utpekat av Trafikverket som riksintresse för kommunikationer. 

Ett riksintresse för kommunikationer innebär att det ska skyddas mot åtgärder som 

påtagligt kan försvåra tillkomsten eller nyttjandet av anläggningen. 

I Nacka kommuns mål och budget 2023-2025 gav kommunfullmäktige kommunstyrelsen 

ett särskilt uppdrag under 2023 att uppvakta regeringen med begäran att den återstartar 

planeringen och projekteringen av en Östlig förbindelse. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 344 

Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben, daterad den 19 oktober 2023 

Bilagor 

1. Motionen 

2. Protokollsutdrag från natur- och trafiknämndens sammanträde 2023-08-29 
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Yrkanden 
Lars Alexandersson (SD) yrkade, med instämmande av Martin Sääf (L), Peter Zethraeus 

(M), Johan Krogh (C), Christina Ståldal (-), Mats Gerdau (M) och Monica Brohede 

Tellström (L), bifall till kommunstyrelsens förslag.  

 

Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Joel Lallerstedt (MP) bifall till 

motionens förslag. 

 

Mikael Carlsson (NL) yrkade återremiss för att grundligt utreda konsekvenserna av 

utbyggnad av östlig förbindelse och kvarstående av de markreservat som finns idag. Särskilt 

utreda konsekvenser för planområden sodafabriken, ”Stockholm wood city” och 

Saltsjöbanan. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag, 

Tomas Ottossons förslag och Mikael Carlssons förslag.  

 

Ordföranden ställde först återremissyrkandet mot att ärendet avgörs vid dagens 

sammanträde – och fann att kommunfullmäktige beslutat att ärendet ska avgöras vid 

dagens sammanträde. 

 

Ordföranden utsåg sedan kommunstyrelsens förslag som huvudförslag och ställde det mot 

bifall till motionens förslag och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med 

kommunstyrelsens förslag.  

 

Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 

bifaller kommunstyrelsens förslag röstar ja, den det ej vill röstar nej.”  

 

Vid voteringen avgavs 48 ja-röster och 7 nej-röster, 6 ledamöter avstod från att rösta. 

Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade beslutat i enlighet med 

kommunstyrelsens förslag.  

 

Vid voteringen angavs röster enligt bilaga. 

• Voteringslista 1 

Reservationer 
Lisskulla Zayane reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiet och ingav följande.  

Sommaren 2023 har talat sitt klarspråk, med extremväder i olika former över hela 
jordklotet. Att nå 1,5-graders målet är kört och flera av de sk “tipping points” - där vi 
påverkat klimatet så till den grad att det får skador på naturen och systemet som inte går att 
reparera - är här. Att i tider som dessa fortsätta propagera för mer motorväg är inte bara 
pinsamt, det är tragiskt. I framtiden kommer dagens barn titta på oss och undra vad vi 
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gjorde och hur vi tänkte, alla fakta fanns ju där och forskningen var tydlig. Det behövs inga 
fler “utredningar” för att förstå huruvida det behövs ett gigantiskt motorvägsprojekt i 
Nacka eller inte. Alla som finns visar att trafiken skulle öka, köerna bli fler (!) i Nacka och 
klimatpåverkan enorm. En ny motorväg i Nacka skulle dessutom innebära både åratal av 
byggkaos med gigantiska schakt mitt i centrala Nacka och omöjliggör som det ser ut nu 
flera projekt i Sickla, inklusive den nya trästaden. Med Östlig förbindelse har Nacka 
dessutom förbundit sig att bygga ytterligare tusentals bostäder i icke tunnelbanenära läge, 
dvs bortom Sicklaön, något som skulle leda till både ökad exploatering och fler bilister.  
Östlig förbindelse är en dålig idé som både förstör dagens utveckling genom att ligga som 
en våt filt över centrala Nacka, och förutsättningarna för en beboelig jord. Hur ska vi 
någonsin nå koldioxidbudgeten med mer motorväg, som inte bara är ett klimatvidrigt 
projekt sett till bygget av den utan också leder till ökade utsläpp när den används. Vi kan 
inte ersätta massbilism med grön massbilism utan behöver tänka nya sätt att resa och 
transportera oss. 
 
Det är tragiskt att verka för mer motorväg mitt i Nacka och samtidigt tycka klimatet är en 
ödesfråga. Det är pinsamt att som Nackalistan gömma sig bakom att fler utredningar 
behövs för att slippa ta ställning i vad som är den största och mest avgörande frågan för 
Nacka och vilket samhälle vi får. Alla fina ord om miljö och klimat faller liksom platt när 
man inte ens kan ta ställning till om principiellt tycker att Nacka ska vara för ett gigantiskt 
projekt som absolut inte håller sig inom koldioxidbudgeten, gör att alla klimat- och 
miljömål förbises och som ökar trafik, buller, utsläpp och partiklar mitt i en stad. Det är 
inte 1950, det är snart 2030! 
 

Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet. 

Det är ett krumbuktande svar i tjänsteskrivelsen. Man ser stora problem med att bygga 

Östlig förbindelse, som att den kommer ge ökade utsläpp av koldioxid då vägtrafiken är 

den största utsläppskällan av koldioxid i Nacka, och att motorvägsreservatet för Östlig 

förbindelse inverkar kraftigt och negativt på vårt stadsbyggande på centrala Sicklaön. 

En lösning på alla utsläpp som föreslås är att det är att skulle kunna gå kollektivtrafik i 

tunneln. Det är ett märkligt förslag i ljuset av att det redan byggs en tunnelbana som kan ta 

tusentals resenärer över Saltsjö-Mälarsnittet varje timme. Det är dessutom inte mer än en 

from förhoppning, eftersom kommunen själv saknar rådighet över kollektivtrafiken. Som 

jämförelse kan vi nämna Essingeleden, där kollektivtrafik via buss sker ytterst sparsamt. 

Motorvägar brukar inte ansluta på ett planerat sätt till kollektivtrafikpunkter, utan utgår 

generellt från biltrafikens behov att komma fram fort. Dessutom tillkommer en ny 

motorvägstunnel, Förbifart Stockholm. som är avsedd att avlasta bil- och lastbilstrafiken i 

Stockholm. Essingeleden kommer användas för trafik inom regionen, och förbifarten ska 

bära den trafik över E4:an som inte har Stockholm som mål. 

Ett annat koldioxidbegränsande förslag i tjänsteskrivelserna är att bygga i andra material än 

betong, som orsakar stora utsläpp. Att minska användningen av betong vid tunnelbygge är 

förmodligen svårt. Möjligen kan tekniska lösningar för det uppstå i framtiden, men i dagens 
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tunnlar används stora mängder betong, och därmed orsakas enorma utsläpp av koldioxid. 

Masshantering av berg från tunnelsprängningar orsakar stora problem både genom 

koldioxidutsläppen och de kraftiga ljud- och dammstörningar som drabbar närboende. Det 

finns inga områden som kan hantera massor i centrala Nacka, och därmed kommer långa 

transporter återigen behövas när tunnelbanan äntligen är klar. 

Trots alla betänkligheter föreslås att kommunen ska verka för Östlig förbindelse, då 

projektet anses gynna stadsutvecklingen samt kommunens och regionens utveckling i stort 

på längre sikt. Vi ser det som ironiskt att Alliansen och S planerar för stora utsläpp av 

koldioxid och samtidigt anser det vara lönt att planera just på lång sikt. Hur ska vi klara 

Parisavtalet samtidigt som vi gör detta? Gör vi inte det är det vi bör ta höjd för på längre 

sikt snarare riskerna för en ny istid i Sverige, osläckbara bränder, värmekatastrofer och 

monsunregn som vårt samhälle inte är byggt för. Vill vi kunna känna igen det Sverige som 

kan tänkas finnas på̊ längre sikt måste vi börja agera annorlunda redan nu. 

Protokollsanteckning 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Östlig förbindelse är av stor betydelse för alla invånare i Nacka och hela östra 

stockholmsregionen.  Östlig förbindelse tillsammans med tunnelbanans nya gren till Nacka 

innebär att nya möjligheter för arbetspendling skapas, vilket minskar köer och kortar 

restiderna för många människor.  Östlig förbindelse bidrar också till en ökad robusthet och 

minskad sårbarhet i befintligt trafiksystem. Östlig förbindelse skapar också förutsättningar 

att verka för en bättre trafikmiljö i Stockholms innerstad, där 90% av trafiken enligt uppgift 

är genomfartstrafik. 

 

Viktigt att poängtera är också att Östlig förbindelse inte enbart byggs för bilar utan också 

för kollektivtrafik. 

 

Vid ett färdigställande av östlig förbindelse kommer en majoritet av fordonsflottan att 

drivas av fossilfria bränslen vilket gör utsläppen mindre.  

 

Att V är emot ökade möjligheter för Nackaborna att resa och arbeta är tyvärr inte någon 

nyhet men fortfarande lika förvånande. Vi ser att vi både behöver fler möjligheter i en 

växande stockholmsregion att resa och arbeta samtidigt som vi arbetar aktivt för att minska 

utsläpp och negativ miljöpåverkan.  

 

Hur den framtida utformningen kommer att bli är idag inte fastställd, då leden inte är 

färdigprojekterad och projektet står stilla. Tydligt är dock att de delar som kommer att vara 

i ytläge är desamma som idag avseende 222an och anslutningen till Södra länken vid 

Hammarby sjöstad, övriga anläggningen ligger i tunnel under jord och därmed med en 

ringa påverkan på naturen i och runt Svindersviken, Henriksdalsberget etc. 
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De utspel som gjorts från tex Nackalistan rörande Svindersviken och Trolldalen framstår 

som ogrundade och kommer därmed på skam. 

 

Återigen väljer Nackalistan att inte delta i beslutet, precis som i Natur och Trafiknämnden, 

i Kommunstyrelsens Miljöutskott och i Kommunstyrelsen. Är det inte dags för Nackalistan 

att bestämma sig för hur man ställer sig i en fråga som är så viktig för Nackaborna?  

 
Johan Krogh instämde i ovan protokollsanteckning för Centerpartiet.  

 

Monica Brohede Tellström instämde i ovan protokollsanteckning för Liberalerna.   

 

Karin Teljstedt och Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för 

Kristdemokraterna:  

Östlig förbindelse är av stor betydelse för alla invånare i Nacka och hela östra 

stockholmsregionen. Östlig förbindelse tillsammans med tunnelbanans nya gren till Nacka 

innebär att nya möjligheter för arbetspendling skapas, vilket minskar köer och kortar 

restiderna för många människor. Östlig förbindelse bidrar också till en ökad robusthet och 

minskad sårbarhet i befintligt trafiksystem. Östlig förbindelse skapar också förutsättningar 

att verka för en bättre trafikmiljö i Stockholms innerstad, där 90% av trafiken enligt uppgift 

är genomfartstrafik. 

Viktigt att poängtera är också att Östlig förbindelse inte enbart byggs för bilar utan också 

för kollektivtrafik  

Vid ett färdigställande av östlig förbindelse kommer en majoritet av fordonsflottan att 

drivas av fossilfria bränslen vilket gör utsläppen mindre. 

Att V är emot ökade möjligheter för Nackaborna att resa och arbeta är tyvärr inte någon 

nyhet men fortfarande lika förvånande. Vi ser att vi både behöver fler möjligheter i en 

växande stockholmsregion att resa och arbeta samtidigt som vi arbetar aktivt för att minska 

utsläpp och negativ miljöpåverkan. 

Hur den framtida utformningen kommer att bli är idag inte fastställd, då leden inte är 

färdigprojekterad och projektet står stilla. Tydligt är dock att de delar som kommer att vara 

i ytläge är desamma som idag avseende 222an och anslutningen till Södra länken vid 

Hammarby sjöstad, övriga anläggningen ligger i tunnel under jord och därmed med en 

ringa påverkan på naturen i och runt Svindersviken, Henriksdalsberget etc. De utspel som 

gjorts från tex Nackalistan rörande Svindersviken och Trolldalen framstår som ogrundade 

och kommer därmed på skam. 
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Återigen väljer Nackalistan att inte delta i beslutet, precis som i Natur och Trafiknämnden, 

i Kommunstyrelsens Miljöutskott och i Kommunstyrelsen. Är det inte dags för Nackalistan 

att bestämma sig för hur man ställer sig i en fråga som är så viktig för Nackaborna? 

Majvie Swärd lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Vi anser att en östlig förbindelse, som knyter samman Södra och Norra länken, ska byggas 

då det ger ökade möjligheter till god och snabb kommunikation. Inte minst ska den 

möjliggöra en utbyggnad av kollektivtrafiken och därmed bidra till grönare transporter. 

Mikael Carlsson, Kristina Granlund och Lina Olsson lät anteckna följande till 

protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan deltar inte i beslutets andra att-sats eftersom Östlig förbindelse är riksintresse 
för kommunikation och beslut om att ändra detta inte är möjligt att fatta på kommunal 
nivå. 
När det gäller den första att-satsen hade vi gärna sett att tjänstehandlingen till 
kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott (KSSU) tydligare hade beskrivit påverkan på 
stadsbyggnadsprojekten i Sickla, till exempel planerna för Tryckluftsfabriken (Stockholm 
Wood City), detaljplanen Sodafabriken samt järnvägsplanen för upphöjd Saltsjöbana. 
Tjänsteskrivelsen antyder att de delar av Sickla som markerats med rött inte kan bebyggas 
utan vidare precisering eller tillstånd från statliga Trafikverket, och att samtliga ovan 
nämnda planer berörs av detta i någon omfattning. 
Inte bara för Nackalistan, utan även för de övriga partierna, borde det rimligen vara av 
största vikt att förstå hur stadsbygget i Nacka påverkas av markreservatet samt den 
tilltänkta vägförbindelsen innan man tar ställning till trafikleden Östlig förbindelse.  
Vi i Nackalistan ser att tunnelbaneavtalet och byggandet av Östlig förbindelse är två projekt 
som till viss del står emot varandra – det kommer att bli svårt att uppfylla båda.  
Vi tycker att det vore ärligare om de partier i Nacka som säger att de vill bygga Östlig 
förbindelse också förklarar för sina väljare hur det ska gå till, när man samtidigt säger att 
man ska uppfylla tunnelbaneavtalets krav på 13 500 bostäder. Östlig förbindelse riskerar att 
påverka byggandet av bostäder; dessutom bostäder i ett kollektivtrafiknära läge.  
 
Det centerpartistiska kommunalrådet uttryckte förvåning på kommunstyrelsens 
sammanträde att Nackalistan har tagit del av samtliga handlingar i ärendet, inklusive det 
refererade dokumentet ”Trafikverkets precisering av riksintresse Östlig förbindelse” samt 
undrade varför vi inte tagit ställning till denna fråga för 5–6 år sedan. Den sistnämnda 
frågan ställer vi i Nackalistan oss undrande till då Trafikverkets precisering av riksintresse 
Östlig förbindelse kom 2022. Vi ser det även som självklart att vi som parti tar del av alla 
handlingar i ärendet innan vi tar ställning i frågan. Vi yrkar därför återremiss, för att få ett 
skriftligt förtydligande gällande påverkan på de angelägna stadsplaneringsprojekten i Sickla. 
 
Vi noterar även att tjänsteskrivelsen felaktigt omnämner spårtrafik i presens, vilket var ett 
alternativ som tidigt valdes bort och därmed inte ingår i Trafikverkets precisering av 
riksintresset. Vi noterar även att den trafikanalys som utförts pekar på att en Östlig 
förbindelse skulle medföra längre bilköer under morgonens rusningstid.  

Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna: 
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Vänstern och de gröna partierna målar upp en bild som framställer det som att världen 
skulle vara nära en miljökatastrof, och att Sverige skulle vara en av de största bovarna. 
 
Sanningen är dock en helt annan. CO2-utsläpp per invånare framgår av följande tabell: 
https://www.globalis.se/Statistik/co2-utslaepp-per-inv  
Källa: World Bank/ Carbon Dioxide Information Analysis Center 
 
Här kan vi bland annat läsa att olika nationalstaters utsläpp, i ton CO2 per capita, är  

• Qatar 31,7 

• USA 13.0 

• Kina 7.7 

• Sverige 3,2 
 
Vänstern och miljöaktivister kan gott låta bli att jaga vanligt folk om utsläpp! 

 
Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet: 

Jag bifaller inte denna motion av V beroende bl a på den inställning som tidigare har 

funnits i Nackalistan och som jag fortsätter att följa. Vi har genom åren tyckt och också 

röstat för då t ex frågan om fortsatt utredning av planen för Östlig förbindelse varit uppe 

för beslut. När vi sedan kommer att ha ett färdigt förslag på bordet så får vi ta en förnyad 

ställning till detta och se vad det innebär. Vi hade också som villkor att allmänna 

kommunikationer måste kunna trafikera tunneln vilket verkar uppfyllas.                                                                                                                                            

Att gå emot förslaget i nuläget när vi ännu inte har ett förslag att ta ställning till vore i mitt 

tycke fel och inte heller i enlighet med Nackalistans ställningstagande i t ex 

tunnelbaneavtalet där tidigare NL röstade emot utifrån ett färdigt avtal som vi inte gillade. 

Det är skillnad eftersom vi ännu inte har ett färdigt avtal för Östlig förbindelse.                                                                                                                                                        

 

Den topografi som finns i Nacka och mot Stockholm innebär redan idag stora svårigheter 

för trafiken. Getingmidjan och Östra länken gör att köer ringlar långa. Jag har ännu inte 

sett ett realistiskt logistiskt trafikförslag från de som tycker att Östlig förbindelse inte borde 

genomföras. Hur går det då för alla invånare österifrån som åker in mot stan om inte en del 

av dessa kan dränera inflödet mot Stockholm? Hur går det för Stockholms stad, Gamla 

Stan och centrala delarna när all trafik kommer in till Stockholm och proppar igen här? Hur 

går det för alla byggplaner och nya invånare som kommer att ytterligare belasta trafiken in 

mot Stockholm? Jag ser tyvärr ingen realistisk plan för detta och med ett helhetsperspektiv 

på hela problematiken. Därför är jag fortsatt positiv till att projektet fortsätter och avvaktar 

vad och hur det landar som ett slutligt förslag. 
 

- - - - - 

 

 

https://www.globalis.se/Statistik/co2-utslaepp-per-inv
http://data.worldbank.org/indicator/EN.ATM.CO2E.PC


 
65 (78) 

 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  371 KFKS 2023-00524 

Motion – Fördjupad medborgardialog i planprocessen 
Motion den 15 maj 2023 av Lina Olsson och Mikael Carlsson, (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige konstaterar att möjligheten till en fördjupad planprocess med en 

förbättrad medborgardialog ryms inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny 

policy behöver tas fram. Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen tar fram en policy för en fördjupad planprocess med 

en förbättrad medborgardialog. 

Kommunstyrelsens arbetsutskott har remitterat motionen ”Fördjupad medborgardialog i 

planprocessen”, till miljö- och stadsbyggnadsnämnden för utredning och förslag till beslut. 

Motionen har även remitterats till val- och demokratinämnden och kommunstyrelsen. 

Enligt miljö- och stadsbyggandasnämnden ger stadsbyggnadsprocessens nuvarande 

projektorganisation och projektmodell stora möjligheter att bedriva planarbete i olika 

omfattning beroende på ärendets komplexitet och/eller omgivningspåverkan. Val av 

planförfarande sker utifrån plan- och bygglagen. Fördjupningar under planprocessen såsom 

anordnande av medborgardialoger utöver vad lagen kräver kan genomföras i projekten 

med beaktande av mervärde vid ökad dialog kontra kostnader för arbete och tid. 

Möjligheten till en fördjupad planprocess med en förbättrad medborgardialog ryms inom 

ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny policy behöver tas fram. 

Val- och demokratinämnden anser att motionen ”Fördjupad medborgardialog i 

planprocessen” tar upp flera viktiga demokratiska frågor inom området medborgardialog. 

Val- och demokratinämnden bedömer att på grund av att motionens förslag specifikt rör 

planprocessen så ligger ansvaret för dessa frågor utanför val- och demokratinämndens 

rådighet. Val- och demokratinämnden lämnar därför motionen utan eget ställningstagande. 

Juridik- och kanslistaben bedömer att möjligheten till en fördjupad planprocess med en 

förbättrad medborgardialog ryms inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny 

policy behöver tas fram. 

Förslaget till beslut medför inga ekonomiska konsekvenser för kommunen eller särskilda 

konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 345 
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Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben, daterad den 18 oktober 2023 

Bilaga 1 Motionen 

Bilaga 2 Miljö- och stadsbyggnadsnämndens protokollsutdrag den 18 oktober 2023 

Bilaga 3 Val- och demokratinämndens protokollsutdrag den 4 september 2023 

Yrkanden 
Lina Olsson (NL) yrkade i första hand återremiss av motionen till val- och 

demokratinämnden, för att motionen ska beredas av tjänstemännen i den nämnden. I andra 

hand yrkade Lina Olsson bifall till motionen.  

 

Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Johan Hiller (M), Martin Sääf (L), Anders 

Tiger (KD) och Dominque Faymonville (M) bifall till kommunstyrelsens förslag.  

 

Christina Ståldal (-) yrkade, med instämmande av Alena Jukic (V) bifall till motionens 

förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – Lina Olssons förslag om 

återremiss, kommunstyrelsens förslag och Christina Ståldals förslag om bifall till motionens 

förslag.  

 

Ordföranden ställde först återremissyrkandet mot att ärendet avgörs vid dagens 

sammanträde – och fann att kommunfullmäktige beslutat att ärendet ska avgöras vid 

dagens sammanträde. 

 

Ordföranden utsåg sedan kommunstyrelsens förslag som huvudförslag och ställde det mot 

bifall till motionens förslag och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med 

kommunstyrelsens förslag.  

Protokollsanteckning 
Karin Teljstedt och Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för 

Kristdemokraterna:  

För oss Kristdemokrater är det angeläget att det demokratiska inflytandet inte bara sker i 

valhandlingen var fjärde år, utan också mellan valen. 

På vårt initiativ införde Val- och Demokratinämnden instrumentet medborgardialog som 

en möjlighet att använda i Nacka inför stora beslut. Tillsammans med Alliansen har vi i 

samma anda föreslagit en utökad dialog med berörda medborgare vid utvecklingen av den 

viktiga planen Sydvästra Plania. Vi tror att verktyget medborgardialog är lämpligt att 

använda där. 
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Hur vällovliga förslagen i motionen än är så slår de därför in öppna dörrar. Möjligheten 

finns redan. En policy är dessutom ett trubbigt sätt att hantera en känslig fråga. Varje 

ärende har sin logik och två ärenden kan sällan hanteras på samma sätt. 

Man måste också ta med ekonomin i bedömningen. Det är inte alltid varken lämpligt eller 

ekonomiskt motiverat att ta till så kostsamma verktyg som medborgardialog. Verktyget ska 

heller inte slitas ut, det måste finnas väl avvägda skäl, och vi får inte riskera att det går 

slentrian och det blir en avtrubbning. Varje situation måste bedömas för sig. 

Lina Olsson och Konstantinos Irina lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan efterfrågar en policy för att säkerställa att kommunen, för samtliga detaljplaner, 
ser över möjligheten till tidig medborgardialog i linje med SKR:s rekommendationer. Det 
stämmer som motionssvaret säger, att tidiga medborgardialoger inte strider emot 
planprocessen. Men vad vi vill uppnå är en tydlighet i när det ska göras eller inte, vilket 
saknas idag. 
När en detaljplan kommer ut på samråd upplever många kommuninvånare att besluten 
redan är tagna och att deras synpunkter inte leder till någon förändring. För att 
kommunens stadsutveckling ska bli bra behöver Nackaborna få vara med i processen på 
riktigt. 
 
Den återremiss som vi yrkade på i första hand var för att ärendet inte bereddes av 
tjänstemännen i val- och demokratinämnden (VDN), med hänvisning till att nämnden inte 
skulle ha mandat att arbeta med demokratifrågor som har bäring på andra nämnder. Detta 
stämmer varken med det som kommunicerats tidigare inom nämnden eller med 
kommunstyrelsens uppfattning som ju remitterat motionen till nämnden. Det är ett 
normalt förfarande att motioner remitteras till flera nämnder, att varje enskild nämnd 
besvarar motionen inom det som ingår i nämndens ansvarsområde och att sedan 
kommunstyrelsen gör en sammanvägd bedömning baserat på flera nämnders svar. Till 
exempel skulle val- och demokratinämnden kunna anse att det skulle vara positivt för 
medborgarinflytandet med en tidigare och fördjupad dialog i planärenden. Det är en viktig 
principiell fråga att utreda vad som ingår i val- och demokratinämndens uppdrag. 
Nackalistan menar att detta borde gjorts innan motionen bereddes och gick till beslut. 
 
Nackalistan har även föreslagit till kommunstyrelsen att de ska fatta beslut om 
medborgardialog/församråd i någon av de planprocesser som startar under 2024 och som 
bedöms lämplig för tidigt samråd. Även om kommunfullmäktige tyvärr valde att avslå 
Nackalistans motion, så kvarstår vårt fullt genomförbara förslag. Vi hoppas därför att 
kommunstyrelsen ska fatta beslut om tidigt samråd för minst en kommunal plan under 
2024. 
Planprocessen för utbyggnaden av Danvikshem, Ryssbergen och Henriksdalsbacken 
inklusive Trolldalen är bra exempel på att kommunen behöver involvera boende tidigare 
samt ta större hänsyn till inkomna yttranden. Annars riskerar vi att många Nackabor tappar 
förtroendet för kommunala processer och kanske avstår från att rösta i kommunalvalet. 

Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
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En välförankrad medborgardialog i planprocessen är en absolut nödvändighet och något 

som varje kommun (och annan myndighet) måste sträva efter. Även om det i 

planprocessen exempelvis förekommer integrerade samråd och granskningar, så vi vet alla 

dels att de sker i ett skede som egentligen ligger för sent i planprocessen för att möjliggöra 

verklig medborgarförankring – sammankomsterna får snarare art av informationsmöten än 

dialog – och dels att det i praktiken är få som känner till och medverkar i dessa samråd och 

granskningar. 

Det finns flera exempel i närtid där Nacka kommuns invånare när de gjorts medvetna om 

planerade byggprojekt organiserat sig och påverkat genom bland annat namninsamlingar 

och protester. En mer genuin dialog som låg tidigare i planeringen hade sannolikt varit i 

allas intresse.  

Vänsterpartiet har länge krävt att detta ska förbättras, och Nackalistans förslag i motionen 

ligger väl i linje med våra krav. Enligt det svar som getts på motionen så är detta redan 

möjligt inom ramen för Nackas nuvarande projektorganisation och projektmodell. Att 

något är möjligt innebär varken att det är obligatoriskt eller konsekvent genomförs i 

praktiken. Därför anser vi att en ny policy vore önskvärd. 

Maria Bang lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Det hållbara samhället kan vi inte bygga ÅT medborgare, det kan bara byggas tillsammans - 
MED - medborgare. Vi ser en fördjupad planprocess med en förbättrad medborgardialog 
ryms inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny policy tas fram. Men, 
samtidigt ser vi att medborgardialoger inte bara rör planprocessen. Att inkludera 
medborgare i beslut som berör dem bör vara ett övergripande förhållningssätt för 
kommunen och här finns det mer att göra i Nacka. Hur utformas lokaler, utemiljöer och 
anläggningar, hur får man in perspektiven från de som använder och har bäst koll på 
utformningen av allt från skolgårdar, lekplatser till idrottsanläggningar? Det här är något 
som Miljöpartiet kommer att fortsätta arbeta för. 

 

Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet:  

Medborgardialog i planprocesser i tidiga skeden är mycket viktiga. Det har jag engagerat 

mig i sedan start 2005 och var tidigt en av de viktigaste frågorna för Nackalistan och mig. 

Sedan dess har vi fått in detta i de flesta budgetar och i många politiska initiativ som bl a 

har drivits av mig och i min egenskap av tidigare ledamot i mark- och 

stadsbyggnadsnämnden. Det finns fortfarande mycket kvar att utveckla inom detta område 

i Nacka. Därför yrkar jag bifall till motionen och är positiv till att nuvarande Nackalistan 

fortsatt driver denna fråga. 
 

- - - - - 
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§  372 KFKS 2023-00665 

Motion – Låt Nackas infrastruktur bidra till biologisk 

mångfald 
Motion den 19 juni 2023 av Tomas Ottosson (V) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att det pågår ett arbete med 
att ta fram en naturvårdsplan som kommer tydliggöra strategier för att säkerställa den 
biologiska mångfalden i kommunen. Naturvårdsplanen kommer omfatta ängsskötsel och 
beakta behovet av att skapa goda livsmiljöer för pollinatörer. Motionen är därmed 
färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionen föreslår ett utökat ansvar för biologisk mångfald, utökad ängsskötsel och ett 
större och tydligare uppdrag att skapa goda livsmiljöer för pollinatörer. 
 
Natur- och trafiknämnden har utrett förslagen och lämnat synpunkter. 
 
Kommunen är medveten om att förutsättningarna för pollinatörerna försämrats och att 
skötseln av grönytor är en viktig del i att bevara och återskapa pollinatörernas livsmiljöer. 
Därför har kommunen valt ut ett antal ytor där kontinuerlig ängsskötsel genomförs sedan 
2021. Kommunen ser att det finns förutsättningar för en utökad ängsskötsel på en del 
ytor och har under sommaren genomfört en inventering av öppna marker som grund för 
vidare analyser och utvecklade skötselstrategier. 
 
På kommunen pågår också ett arbete med att ta fram en naturvårdsplan som syftar till att 
värna den biologiska mångfalden och samtidigt tillgängliggöra naturen. Arbetet med 
naturvårdsplanen innefattar en kartläggning av livsmiljöer och spridningssamband för 
pollinatörer. Kommunens bedömning är att naturvårdsplanen kommer tydliggöra hur 
kommunens skötsel ska bedrivas för att bibehålla Nackas biologiska mångfald. 
 
Juridik- och kanslistaben bedömer, i likhet med natur- och trafiknämnden, att 
kommunen redan arbetar i den riktning som föreslås i motionen och föreslår därför att 
motionen därmed är färdigbehandlad. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 346 

Tjänsteskrivelse från Juridik och kanslistaben daterad den 14 november 2023 

Bilaga 1. Motionen (V) 

Bilaga 2. Protokollsutdrag NTN 

Bilaga 3. Tjänsteskrivelse natur- och trafiknämnden 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till motionens förslag.  
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Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Emma Eide (C), Maria Bang (MP), Joel 

Lallerstedt (MP), Johan Krogh (C), Lina Olsson (NL) och Monica Brohede Tellström (L) 

bifall till kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag 

och Tomas Ottossons förslag – och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet 

kommunstyrelsens förslag. 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet. 

Svaret vi fått på motionen är positivt, och visar att mycket av det vi föreslår redan har 

beaktats eller är under utredning inom ramarna för en ny naturvårdsplan. 

Vi anser dock inte att det riktigt duger att vi håller på med planer nu — ängar och vägrenar 

ska ju blomma redan till sommaren. Det hade varit bättre om vi hade kunnat så inför nästa 

säsong redan innan frosten kom. 

Vi saknar även omfattningsmål för den befintliga skötselplanen och den kommande 

naturvårdsplanen. Vänsterpartiet syn är att det är viktigt att vi utökar både våra ambitioner 

och de ytor som ska användas för att säkra biologisk mångfald och pollinatörer. 

Protokollsanteckning 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Sin vana trogna skriver oppositionen motioner om åtgärder som redan pågår. Inom ramen 

för Alliansens uppgörelse med Miljöpartiet efter valet i september 2022 kommer en 

Naturvårdsplan att tas fram för Nacka. Den adresserar bland mycket annat precis de 

frågeställningarna som lyfts i motionen. Lite märkligt att en motion med samma innebörd 

lämnas in nio månader senare. Antingen håller man sig inte uppdaterad om vad som pågår, 

eller så lägger man avsiktligen motioner om sådant som redan pågår. Kanske för att 

positionera sig, eller i vissa fall gå ut med kampanj och felaktigt påstå att vi röstat nej till 

förslaget, till pollineringsplan, biologisk mångfald eller liknande. Jag hoppas att vi slipper 

det denna gång. 

 

Eva Berg Arbro lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Det är av stor vikt att kommunen arbetar för att stärka den biologiska mångfalden. Vi är 

därför positiva till att kommunen ska ta fram en naturvårdsplan som ska bli ett 

kunskapsunderlag och ett sammanhållande strategiskt dokument som konkretiserar 

kommunens naturvårdsinsatser. En del i det är att beakta behovet av att skapa goda 

livsmiljöer för pollinatörer. Skötseln av grönytor, så som till exempel vägrenar, mittremsor 

och parker, är en viktig del i att stärka den biologiska mångfalden samt för att bevara och 

återskapa pollinatörernas livsmiljöer.    
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YuSie Rundkvist Chou och Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är viktiga frågor som Vänsterpartiet tar upp i sin motion. 
Frågan om pollineringsplanen var uppe för beslut i fullmäktige 2021-05-24. Då röstade de 
styrande partierna ned det förslag till beslut till pollineringsplan som naturenheten 
förordade och en enig natur- och trafiknämnd tillstyrkt ett drygt år tidigare 2020-01-28.  
Nackalistan står kvar i vårt ställningstagande för pollineringsplanen från januari 2020 och 
maj 2021. Nackalistan kommer att noga följa arbetet. Vi hoppas även att den statliga 
medfinansieringen på 50% av pollineringsplanen, som var aktuell 2021, fortfarande är 
möjlig. 

Maria Bang lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet har länge drivit och i olika former föreslagit lösningar för att lyfta in biologisk 
mångfald och grönska i stadsbyggande och infrastruktur och förhandlade efter valet om 
detta. Tack vare oss håller nu en naturvårdsplan på att tas fram och vi ser fram ett att ta del 
av det arbetet och att biologisk mångfald inte bara synliggörs utan också stärks. Det handlar 
om att dels få till mer grönska men också se till vilken typ av grönska det handlar om. I det 
gröna paket som vi tidigare i år föreslog finns flera olika konkreta förslag för att stärka både 
ekologisk och social hållbarhet, med allt från stadsängar till levande dikeskanter och 
stadsodling.  
 

- - - - - 
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§  373 KFKS 2023-00664 

Motion – Nacka behöver en plan för pollinering 
Motion den 19 juni 2023 av Konstantinos Irina (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar följande. Det pågår ett arbete att ta fram en naturvårdsplan 

som kommer att svara upp mot behovet av en pollineringsplan. Vidare arbetar kommunen 

med inventering av artgrupper/naturtyper i enlighet med kommunens miljöprogram och 

planerar för ytterligare analyser och åtgärder inom ramen för den nya naturvårdsplanen. 

Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionären föreslår att kommunfullmäktige beslutar att kartlägga status på pollinerande 

insekter och behovet av åtgärder samt att ta fram en kommunal pollineringsplan för hela 

kommunen med förslag på åtgärder. 

Ärendet har remitterats till natur- och trafiknämnden och kommunstyrelsen. 

Under sommaren har en inventering av öppna marker genomförts, vilken kommer utgöra 

underlag för vidare analyser och utvecklade skötselstrategier. Det pågår vidare redan ett 

arbete med att ta fram en naturvårdsplan, vilket innefattar bland annat en kartläggning av 

livsmiljöer och spridningssamband för pollinerande insekter. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens sammanträde den 27 november 2023 § 347 

Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben daterad den 31 oktober 2023 Bilagor 

1. Motionen 

2. Protokollsutdrag från natur- och trafiknämndens sammanträde den 19 september 2023 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till motionens förslag.  

 

Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Emma Eide (C), Maria Bang (MP), Joel 

Lallerstedt (MP), Johan Krogh (C), Lina Olsson (NL) och Monica Brohede Tellström (L) 

bifall till kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – kommunstyrelsens förslag 

och Tomas Ottossons förslag – och fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet 

kommunstyrelsens förslag. 
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Protokollsanteckning 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

Sin vana trogna skriver oppositionen motioner om åtgärder som redan pågår. Inom ramen 

för Alliansens uppgörelse med Miljöpartiet efter valet i september 2022 kommer en 

Naturvårdsplan att tas fram för Nacka. Den adresserar bland mycket annat precis de 

frågeställningarna som lyfts i motionen. Lite märkligt att en motion med samma innebörd 

lämnas in nio månader senare. Antingen håller man sig inte uppdaterad om vad som pågår, 

eller så lägger man avsiktligen motioner om sådant som redan pågår. Kanske för att 

positionera sig, eller i vissa fall gå ut med kampanj och felaktigt påstå att vi röstat nej till 

förslaget, till pollineringsplan, biologisk mångfald eller liknande. Jag hoppas att vi slipper 

det denna gång. 

Nackalistan försöker sprida dimridåer om tidigare motioner om pollineringsplan. En 

motion som tillstyrktes i natur och trafiknämnden 2020 avslogs i kommunfullmäktige med 

hänvisning till den "Program för miljö- och klimatambitioner i stadsutvecklingen" som 

antagits av kommunfullmäktige redan 2019. Självklart vore det märkligt att bifalla en 

pollineringsplan, om det redan finns en motsvarande i kommunen, oavsett Natur och 

Trafiknämndens tidigare ställningstagande. 

Inte heller verkar Nackalistan förstå att den Naturvårdsplan som nu arbetas fram inom 

samarbetet mellan Alliansen och Miljöpartiet omfattar bland annat pollinatörernas 

förutsättningar, även om planen även/dessutom omfattar sjöar, våtmarker och vattendrag. 

Det framstår mera som ett desperat försök att tillskriva sig själva äran för det arbete som 

görs för pollinatörerna. Ett arbete som man alls inte är delaktiga i. 

Eva Berg Arbro lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

Det är av stor vikt att kommunen arbetar för att stärka den biologiska mångfalden. Vi är 

därför positiva till att kommunen ska ta fram en naturvårdsplan som ska bli ett 

kunskapsunderlag och ett sammanhållande strategiskt dokument som konkretiserar 

kommunens naturvårdsinsatser. En del i det är att beakta behovet av att skapa goda 

livsmiljöer för pollinatörer. Skötseln av grönytor, så som till exempel vägrenar, mittremsor 

och parker, är en viktig del i att stärka den biologiska mångfalden samt för att bevara och 

återskapa pollinatörernas livsmiljöer.   

YuSie Rundkvist Chou och Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för 

Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är viktiga frågor som Vänsterpartiet tar upp i sin motion. 
Frågan om pollineringsplanen var uppe för beslut i fullmäktige 2021-05-24. Då röstade de 
styrande partierna ned det förslag till beslut till pollineringsplan som naturenheten 
förordade och en enig natur- och trafiknämnd tillstyrkt ett drygt år tidigare 2020-01-28.  
Nackalistan står kvar i vårt ställningstagande för pollineringsplanen från januari 2020 och 
maj 2021. Av den anledningen valde vi att åter lyfta frågan i en egen motion 2023.  
Det gläder oss att de styrande partierna nu en andra gång ändrat uppfattning i frågan.  
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Hade naturvårdsplanen tagits fram under 2023 som utlovat, eller om Alliansen i Nacka 
tidigare hade fattat beslut om att pollineringsplanen skulle ingå i naturvårdsplanen utöver 
sjöar, våtmarker och vattendrag – så hade Nackalistan inte behövt motionera om detta 
under 2023. Tack vare vår motion har kommunfullmäktige idag fattat beslut om att ta fram 
en pollineringsplan, som en del av den kommande naturvårdsplanen. Nackalistan kommer 
att noga följa arbetet. Vi hoppas även att den statliga medfinansieringen på 50% av 
pollineringsplanen, som var aktuell 2021, fortfarande är möjlig. 

Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 

Vänsterpartiet ser med stort allvar på den försämrade livsmiljön för bland annat insekter i 

det mer ianspråktagna territoriet Nacka. Införandet av en naturvårdsplan och 

genomförandet av en tillsyn av pollinatörernas livsutrymme är naturligtvis positiva åtgärder 

som drar åt rätt håll, men vi tycker inte att vi ska nöja oss med naturvårdsplaner och 

utredningar. Det är bråttom nu. Da ̊ halva Nacka redan är starkt påverkat av 

stadsbebyggelse och den andra halvan delvis påverkas av hur skogen och annan naturmark 

exploateras och utsätts för påfrestningar kräver läget omgående handling snarare än planer 

för framtiden. 

När det gäller naturvård, biologisk mångfald och klimatomställningsfrågor är en 

mandatperiod för kort tid för att nå bestående resultat. Planeringen behöver därför vara 

stabil och kunna kvarstå trots maktskiften och andra politiska förändringar. Vi måste 

bevara det vi kan av vårt klimat – förändringen är redan här. 

Christina Ståldal (-) lät anteckna följande till protokollet: 

Av allt att döma verkar det finnas en uppslutning kring denna motion i kommunen. Man 

har pågående och kommande projekt vad gäller en ökad nivå av pollinering och uppfyller 

därmed motionens intentioner. Bifall till kommunens svar i tjänstehandlingen. 

 
- - - - - 
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§ 374 KFKS-2023-01287 

Motion – Utegym med fokus på balansträning för äldre 
Motion den 11 december 2023 av Espen Bjordal (S), Majvie Swärd (S), Henrik Frank (S) och Anders 

Dorby (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 

kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 

- - - - - 
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§ 375 KFKS-2023-01288 

Motion – Förbättra sökbarheten för kommunens 

handlingar och protokoll 
Motion den 11 december 2023 av Kristina Granlund (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 

kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 

 

- - - - - 

 

 



 
77 (78) 

 11 december 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 

 

 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 376 KFKS-2023-01289 

Motion – Förnya Sicklaöns torg för att främja 

gemenskap, stötta småföretagare och möta 

klimatförändringar 
Motion den 11 december 2023 av Konstantinos Irina (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 

kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 

 

- - - - - 
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§ 377 KFKS-2023-01290 

Motion – Inför analyser av klimatkonsekvenser i 

kommunens beslutsunderlag 
Motion den 11 december 2023 av Kristina Granlund (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 

kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 

 

- - - - - 

 


